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Op 2 december 2014 organiseerde de Commissie voor Leefmilieu, Natuur, 

Ruimtelijke Ordening, Energie en Dierenwelzijn een hoorzitting over de actuele 

aandachtspunten in het kader van de instandhoudingsdoelstellingen en de 

Programmatische Aanpak Stikstof, met: 

– mevrouw Marleen Evenepoel, administrateur-generaal van het Agentschap 

voor Natuur en Bos; 

– mevrouw Hilde Van Leirsberghe, diensthoofd Projectondersteuning, en de 

heer Geert Rogiers, ir. dienst Projectondersteuning, van de Vlaamse Land-

maatschappij; 

– de heer Wim Van Gils, diensthoofd Beleid Natuurpunt, en de heer Erik 

Grietens, beleidsmedewerker Integraal ruimtebeheer Bond Beter Leefmilieu, 

namens de natuur- en milieuorganisaties; 

– de heer Piet Vanthemsche, voorzitter Boerenbond, en de heer Hendrik 

Vandamme, voorzitter Algemeen Boerensyndicaat, namens de landbouworga-

nisaties. 

 

Na de hoorzitting wisselden de commissieleden over het onderwerp van 

gedachten met mevrouw Joke Schauvliege, Vlaams minister van Omgeving, 

Natuur en Landbouw. 

I. Uiteenzetting Agentschap voor Natuur en Bos 

1. Toelichting door mevrouw Marleen Evenepoel 

1.1. Europees beschermde natuur in Vlaanderen 

Mevrouw Marleen Evenepoel schetst dat de Europees beschermde natuur is 

bepaald in de Europese Habitatrichtlijn en de Europese Vogelrichtlijn. Het gaat 

om 47 habitats en 109 soorten, die beschermd worden in speciale beschermings-

zones zoals habitat- en vogelrichtlijngebieden en het Natura 2000-netwerk. 

1.2. Afgelegd traject 

De voorbije jaren is er al een en ander gebeurd, beklemtoont mevrouw 

Evenepoel. In de periode 2007-2010 werd een lang parcours afgelegd met de 

Vlaamse overleggroep, die bestond uit het middenveld, en een projectgroep, die 

bestond uit de administraties. De gewestelijke doelen in Vlaanderen zijn toen 

vastgelegd en door vijf universiteiten op hun wetenschappelijkheid gecheckt en 

goed bevonden. 

 

Daarnaast is het bovenlokale overleg opgericht. Alle belanghebbenden waren 

daarbij aanwezig, plus de projectgroep. Daar zijn de lokale doelen toegekend per 

SBZ. Dat gebeurde in de periode 2010-2014 op basis van wetenschappelijke 

rapporten. Ook voor 2009 zijn al heel belangrijke projecten gerealiseerd, maar 

dat wordt soms vergeten, merkt de spreker op. 

 

Zonder samenwerking op alle niveaus was dat traject niet mogelijk geweest, 

beklemtoont mevrouw Evenepoel, waarbij ze verwijst naar Boerenbond, 

Natuurpunt, Voka, UNIZO, de jagers, ABS enzovoort. Het was niet altijd 

gemakkelijk, het was geven en nemen, maar het is gelukt. Mevrouw Evenepoel is 

alle instanties daarvoor dankbaar. 

 

De historische bekroning kwam op 23 april 2014, met een wijziging van het 

Natuurdecreet. Er is een eerste zeer grote integratie gebeurd tussen het Bos- en 

Natuurdecreet, iets wat al gedurende twintig jaar gewenst was. Het betekent een 

zeer grote vereenvoudiging en stappen vooruit. Op die dag is ook het Instand-

houdingsbesluit genomen. Er was eveneens de nota IHD met 21 beslispunten, 36 
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aanwijzingsbesluiten, een nota over het implementatiepad, de inspanningen van 

alle administraties, een ontwerp van omzendbrief over de passende beoordeling 

en een mededeling inzake PAS. 

1.3. Planning 2014-2015 

Mevrouw Evenepoel heeft het eerst over de actieve implementatie. Het Natura 

2000-programma wordt opgemaakt, alsook het managementplan 1.1, dat in 

januari start per SBZ, in samenspraak met alle doelgroepen. ANB leidt ook de 

eigen mensen op om de begeleiding van de managementplannen zo goed 

mogelijk te organiseren. Het is duidelijk dat dit niet zonder slag of stoot zal gaan. 

Het is de bedoeling om de doelen te alloceren en het zoekzonemodel uit te 

werken, schetst mevrouw Evenepoel. 

 

Bij de passieve implementatie komt de passende beoordeling in beeld. De 

omzendbrief zal eerstdaags vertrekken en is gemaakt voor de vergunningverle-

nende overheden, zodat ze weten hoe ze in het kader van de nieuwe situatie 

moeten omgaan met de passende beoordeling. De praktische wegwijzer vormt 

voor de initiatiefnemers een handleiding bij de opmaak van een passende 

beoordeling. De voortoets is een hulpmiddel waarmee men vooraf kan bepalen in 

welke situatie men zich bevindt (passende beoordeling nodig of niet). In het 

geval van stikstofdepostie wordt de voortoets ondersteund door de depositiescan. 

 

De ondersteunende elementen zijn het uitwerken van het instrumentarium 

waarbij goed moet worden gekeken hoe het natuurbeheerplan wordt geïmple-

menteerd. Eveneens moet de volledige financiering worden herbekeken, 

waaronder ook het subsidiesysteem. 

1.4. Allocatie doelen via zoekzones 

De doelen worden gealloceerd via zoekzones. ANB heeft de doelstelling om 

zoveel mogelijk transparant te zijn, open te staan voor de verzuchtingen van 

iedereen en iedereen te informeren, beklemtoont mevrouw Evenepoel. In de 

managementplannen zal worden geprobeerd om de doelen gefaseerd te 

alloceren. Een zoekzone wordt afgebakend op basis van ecologische potentie en 

socio-economische aspecten.  

 

De spreker maakt aan de hand van een schema duidelijk hoe ANB met de 

zoekzones werkt. 
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Er is een zoekzone voor nog niet gerealiseerde IHD en een cirkel met gereali-

seerde IHD. Hoe kleiner de zoekzone wordt, hoe duidelijker het voor iedereen 

wordt wat wel en niet kan, waardoor de rechtszekerheid toeneemt. Hoe meer 

IHD’s worden gerealiseerd, hoe kleiner de zoekzone wordt. De zoekzones zijn van 

fundamenteel belang. Hoe sneller die worden verkleind, hoe meer duidelijkheid er 

is voor wie een activiteit wil ontplooien, benadrukt mevrouw Evenepoel. 

 

Mevrouw Evenepoel verwijst ook naar een oefening met de doelgroepen binnen 

een lokaal overleg over de managementplannen. Met een grote kaart met de 

zoekzones en de doelen die moeten worden bereikt, worden de mogelijkheden op 

een erg visuele manier besproken. Er wordt volgens de spreker heel veel 

verwacht van de managementplannen 1.1. 

1.5. Mijlpalen 2014-2015 

Momenteel is er de goedkeuring van het decreet en de aanwijzingsbesluiten. De 

beheerplannen zijn gescreend, de omzendbrief over de passende beoordeling is 

klaar, alsook de depositiescan. Ook de praktische wegwijzer passende beoorde-

ling voor habitatseffectgroep 3.1 ‘eutrofiëring via lucht’, die geldt in de 

overgangsfase, is af, en het regiebureau PAS is gestart. 

 

We zitten volgens mevrouw Evenepoel momenteel in een overgangsfase. Er moet 

nog een besluit worden genomen over de beheerplannen, een besluit over de 

criteria en een besluit over de subsidies. Zodra het overleg over de manage-

mentplannen 1.1 is afgerond voor alle SBZ kunnen ze worden goedgekeurd door 

de Vlaamse Regering. Daarna komt de voorlopige PAS. 

1.6. PAS 

Het cruciale doel van PAS is het vermijden van een vergunningenstop door een 

structurele oplossing van de milieuproblemen, maakt mevrouw Evenepoel 

duidelijk. Vandaag is de situatie zo dat nagenoeg in elke SBZ de gunstige staat 

van instandhouding niet kan gehaald worden omwille van de huidige stikstofde-

positie. Elke vergunning met impact heeft dus een potentieel probleem. PAS wil 

dat probleem programmatisch aanpakken in plaats van vergunning per 
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vergunning. PAS zet in op brongerichte maatregelen, Vlaams en gebiedsgericht, 

en op effectgerichte maatregelen. 

 

PAS is een strategisch project over alle beleidsdomeinen heen. Veertien 

werkgroepen werken de verschillende aspecten uit. Dat lijkt veel, maar het gaat 

om een ernstige aangelegenheid. Er zijn tien verschillende entiteiten betrokken. 

De werkgroepen worden opgevolgd door het regiebureau PAS. De werkgroepen 

en het regiebureau worden aangestuurd door de stuurgroep van de betrokken 

administraties en hun leidend ambtenaren. Het middenveld fungeert als 

klankbord. 

 

Er zijn drie belangrijke fases: de overgangsfase die momenteel bezig is, de VPAS 

tegen midden 2015 en de DPAS tegen 2019. Het is de bedoeling om de 

overgangsfase zo kort mogelijk te houden en ze is gericht op het informeren van 

de landbouwers. Eind september en begin oktober werden aan hen brieven 

gestuurd. Er zullen ook huisbezoeken worden afgelegd. Er wordt zo veel mogelijk 

informatie gegeven via allerlei kanalen, en dat op een zo eenvoudig mogelijke en 

gestuurde manier. Het is ook de bedoeling om de vergunning- en adviesverleners 

te informeren, alsook de initiatiefnemers. De spreker verwijst hierbij naar de 

omzendbrief, het significantiekader voor de overgangsfase, het raadpleegbaar 

maken van de zoekzones en de depositiescan. De werkgroepen, het regiebureau, 

de stuurgroep PAS en het klankbord met het middenveld werden ingesteld en 

geactiveerd. 

1.7. VPAS 

Wat is de stand van zaken van het beleid en de planning voor 2015? Er komt 

eerst een generiek beleid met de inventaris van reductiepotentiëlen per sector, 

het kostprijs- en implementatietraject en de verdeling van de inspanningen, legt 

mevrouw Evenepoel uit. Er zijn ook de emissiescenario’s BAU en NEC en er 

worden onderzoekstrajecten opgestart. Heel belangrijk voor het vergunningenbe-

leid is het significantiekader van de VPAS. Daarin is te zien wanneer men kan 

hervergunnen en uitbreiden. Ook wordt het herstelbeleid opgestart. Er wordt 

voor de herstelmaatregelen naar Nederland gekeken en de toepasbaarheid in 

Vlaanderen ervan wordt onderzocht. Er komen ook gebiedsanalyses. 

 

De spreker geeft een overzicht van de mate waarin de beleidsaspecten worden 

ondersteund. Dat gebeurt via de monitoring: opstart en opbouw van verschillen-

de meetnetten. Er wordt eveneens een modelmatige ondersteuning gemaakt. Er 

wordt gebenchmarkt met verschillende bestaande modellen, ook met het 

Nederlandse model AERIUS. Tot slot wordt er ook een herstructureringsbeleid 

ingevoerd met een inrichtingsnota fase 1, begeleid door bedrijfsbezoeken. 

1.8. DPAS 

Het doel is een robuust systeem zonder achteruitgang van de natuur te 

bewerkstelligen en met ontwikkelruimte voor bedrijven. De timing is 2019. De 

componenten daarin zijn een structurele, generieke daling van de stikstof, 

gebiedsspecifieke extra inspanningen, een operationeel herstelbeleid en het 

mogelijk maken van vergunningen binnen de ontwikkelruimte. 

2. Bespreking 

De heer Lode Ceyssens zegt dat een van de belangrijke onderdelen van het 

akkoord van 23 april 2014 het flankerend beleid is. Het klopt dat er momenteel 

veel nazorg is met het bezoeken van landbouwers. Iedereen weet nu waar hij 

staat. Het lid heeft zelf ook gesprekken gehad met bedrijven die een brief met 

een oranje en rode code hebben ontvangen. Die zijn niet gerustgesteld door het 
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flankerend beleid, merkt de heer Ceyssens op. Ze vragen zich af wat het 

flankerend beleid inhoudt. Welke middelen zijn daarvoor ingeschreven? Heeft 

mevrouw Evenepoel zicht op de totale kostprijs? In de presentatie ging het over 

zoekzones die zijn afgebakend op basis van de ecologische potentie. De verfijning 

zal volgens de heer Ceyssens moeten gebeuren op basis van socio-economische 

aspecten. Om dat te kunnen, is zicht op de kostprijs nodig, tenzij van het 

principe wordt uitgegaan dat wie getroffen wordt, moet betalen. Het lid heeft ook 

gehoord dat fase 1 van de SBZ-platforms midden volgend jaar moet zijn 

afgerond. Ook daarom is het volgens het lid nodig zicht te hebben op de 

kostprijs. 

 

Mevrouw Lydia Peeters sluit zich aan bij het thema. Momenteel hebben 140 

bedrijven code rood en 1420 bedrijven code oranje gekregen. Het is belangrijk 

om te weten wat de rechtszekerheid is voor die mensen. Een code rood betekent 

de facto dat er geen verlenging van de milieuvergunning mogelijk is. Uit het 

antwoord op een schriftelijke vraag heeft het lid begrepen dat er momenteel 5 

miljoen euro is gereserveerd voor PAS: 50 procent voor de realisatie van de 

instandhoudingsdoelstellingen en 50 procent voor het flankerend beleid. 

 

Een landbouwbedrijf met code rood zal geen verlenging van de vergunning 

kunnen krijgen, wat direct een enorm waardeverlies betekent. Dat accordeert 

niet met het doel van PAS, namelijk het vermijden van een vergunningenstop. 

Als er daarenboven maar 2,5 miljoen euro voor ingeschreven is, roept dat vragen 

op. 

 

Mevrouw Peeters vraagt ook hoe men precies tot de zoekzones is gekomen. 

Mevrouw Evenepoel verduidelijkte dat hoe verfijnder de zoekzone is, hoe meer 

rechtszekerheid dat biedt. In de praktijk vragen sommigen zich volgens het lid 

toch af waarom ze in een specifiek gebied liggen en een buur niet. Dat is moeilijk 

te begrijpen. Daarom is het interessant te horen hoe de zoekzones worden 

verfijnd. Als de zoekzone kleiner wordt, komen minder landbouwers in de rode of 

oranje zone te liggen, maar de spreker wil toch meer duiding over de verfijning 

van de zoekzones. 

 

De heer Wilfried Vandaele zegt dat er consensus bestaat over het feit dat de 

instandhoudingsdoelen moeten worden gehaald. Daartoe zullen inspanningen 

moeten gebeuren, en niet alleen door de landbouw. Ook andere sectoren zullen 

een bijdrage moeten leveren, maakt het lid duidelijk. Er zijn tijdens de vorige 

legislatuur op de valreep nog afspraken gemaakt over IHD en PAS. Dat is 

bevestigd in het nieuwe regeerakkoord met de afspraak dat er extra middelen 

komen voor de realisatie. Er wordt hier een bedrag van 5 miljoen euro genoemd, 

maar de spreker denkt dat het meer zal zijn. De minister heeft al meermaals 

bevestigd dat de helft moet gaan naar de uitwerking van de natuurdoelen en de 

andere helft naar flankerende maatregelen. Het is duidelijk dat er zo snel 

mogelijk rechtszekerheid moet komen voor de landbouwsector. Er is begrip voor 

hun bezorgdheden, zeker voor de familiale landbouw. Hij vraagt dat de 

zoekzones zo snel mogelijk worden verfijnd. 

 

De heer Vandaele vraagt of er nog andere reguliere middelen kunnen worden 

ingezet, bovenop de 5 miljoen euro. Zo ja, welke? Hoe groot is dan het totale 

bedrag? 

 

Hij heeft ook een vraag over VPAS, de opstap naar DPAS. Dat moet tegen 2015 

gebeuren. Daar zijn tal van onderzoeksinstellingen en departementen bij 

betrokken. Hij vraagt of men op schema zit. 

 

Tot slot weet de heer Vandaele dat Europa van plan is om in 2019 tussentijds te 

evalueren. Zijn de instrumenten klaar om de situatie te monitoren? 
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Landbouworganisaties stellen zich de vraag of niet alles in een keer moet worden 

uitgevoerd. Er is een tijdpad opgesteld en er wordt verwezen naar de verfijning 

op basis van de socio-economische impact. Dat klinkt mooi, maar de heer 

Stefaan Sintobin vraagt wanneer het er komt. Worden eerst bepaalde zaken 

beslist met daarna een verfijning? Het begrip flankerend beleid wordt soms als 

lapmiddel gebruikt om de gemoederen te bedaren en de landbouworganisaties 

ertoe te bewegen om een decreet mee te steunen. Inzake het budget staat niets 

vast. Er wordt 5 miljoen euro vermeld om zowel de doelstellingen uit te voeren 

als het flankerend beleid. Dat is te weinig, aldus het lid. Doordat er geen 

zekerheid bestaat over het budget, is er ook geen zekerheid over het flankerend 

beleid. De betrokken landbouwers hebben dus absoluut geen rechtszekerheid. 

Dat moet worden vermeden, stelt de spreker. 

 

De sector stond het afgelopen decennium zwaar onder druk en heeft al heel wat 

inspanningen gedaan. De heer Sintobin is het eens met de heer Vandaele dat het 

verder gaat dan de landbouwsector alleen. Hij vraagt zich af hoe de socio-

economische impact zal worden verfijnd. Zal alles in een keer worden uitge-

voerd? Wordt de 5 miljoen euro alleen uit het landbouwbudget gehaald? Europa 

legt bepaalde doelstellingen op. Moeten die altijd worden gefinancierd vanuit het 

landbouwbudget? Het gaat hier om maatschappelijke druk waar wel iets voor te 

zeggen is, maar is het verantwoord dat Landbouw dat bedrag alleen moet 

ophoesten? Hoe zal het flankerend beleid worden gerealiseerd? Hoe kan er 

rechtszekerheid worden geboden aan de getroffen bedrijven? Het dossier leeft 

enorm in de landbouwsector. Heel veel bedrijven zijn de afgelopen jaren door 

allerlei omstandigheden verdwenen en dit komt daar bovenop. We proberen 

zoveel mogelijk in te zetten op jonge starters, maar sommigen worden 

geconfronteerd met het feit dat ze misschien geen vergunning meer zullen 

krijgen, besluit de heer Sintobin. 

 

De heer Hermes Sanctorum-Vandevoorde focust op de stikstofdeposities. In de 

toelichting stelt mevrouw Evenepoel dat de gunstige staat van instandhouding 

niet haalbaar is op basis van de huidige depositie. Betekent dit dat het 

stikstofprobleem in het verleden werd onderschat? 

 

Verder vraagt hij of de omzendbrief over de passende beoordeling al gepubli-

ceerd is. Is die al volledig van kracht? De heer Sanctorum-Vandevoorde wil 

eveneens weten hoe er wordt omgegaan met vergunningsaanvragen die vandaag 

worden ingediend. Hij stelt zich ook vragen bij de 5 miljoen euro. Het is hem niet 

duidelijk wat er zal gaan naar effectief beleid en wat naar flankerend beleid. Uit 

welke pot komen die middelen? 

 

De heer Francesco Vanderjeugd vindt het belangrijk dat er snel duidelijkheid 

komt voor de getroffenen. Er zijn inderdaad nog heel wat vraagtekens te 

plaatsen bij het budget. Hij wijst daarenboven op een nog groter probleem. Niet 

alle vergunningen zijn vandaag al benut. Volgend jaar komt het melkquotum vrij. 

Landbouwers hebben investeringen gedaan in grotere stallen om een bepaalde 

capaciteit te halen. Ondanks het feit dat er al een lange weg is bewandeld om 

alles in kaart te brengen, is er toch nog geen volledig zicht op de vergunningen-

capaciteit. Betekent dit dat nog meer bedrijven een code oranje of rood zullen 

krijgen? 

 

De heer Koen Daniëls vindt het goed dat de geschiedenis nog eens is geschetst. 

Eind september en begin oktober zijn er brieven aan de landbouwers gestuurd. 

Zijn die definitief of dienen ze om te informeren dat men zich in een bepaalde 

zoekzone bevindt, maar dat het door de verdere afwikkeling van de plannen 

mogelijk is dat bepaalde bedrijven met een code oranje of rood toch positiever 

worden ingeschaald? In het laatste geval brengt dat stress mee die misschien 
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onterecht is. Hij vraagt ook of het kan dat bedrijven die nu nog geen code oranje 

of rood hebben, die misschien later toch zullen krijgen. 

 

Volgens mevrouw Valerie Taeldeman is het de bedoeling dat er voor elke SBZ 

een managementteam wordt opgericht. Ze vraagt hoe die zullen worden 

samengesteld en wanneer ze zullen samenkomen. Wat is de taak van een 

managementteam? 

 

In het Natuurdecreet is het principe verankerd dat de sterkste schouders de 

zwaarste lasten moeten dragen. Het Agentschap voor Natuur en Bos beheert heel 

wat reservaten en natuurgebieden. Daar is veel potentieel om de instandhou-

dingsdoelstellingen te bereiken. De spreker vraagt aan mevrouw Evenepoel in 

welke fase de inventarisatie zich bevindt. Wat kan er gebeuren in de ANB-

gebieden? Heel wat bosgebied is in private handen. Het lid vraag in welke mate 

er een plan van aanpak bestaat om ook deze eigenaars te betrekken bij de 

realisatie van de instandhoudingsdoelstellingen. Wat is de timing? 

 

Mevrouw Tinne Rombouts vraagt ook duidelijkheid over de kostprijs van het 

flankerend beleid. Is er voldoende zicht op de socio-economische impact in de 

totaliteit en specifiek naar speciale beschermingszones? Hoe zal dat in beeld 

worden gebracht? Daar hangt volgens het lid veel van af voor de uitvoering van 

het flankerend beleid. Ze vraagt ook hoe daar de nodige budgetten voor kunnen 

worden samengebracht. 

 

Mevrouw Rombouts verwijst naar de toelichting over de zoekzones en vraagt op 

basis van welke parameters de zoekzone kan worden verkleind. Moeten eerst 

bepaalde doelstellingen bereikt zijn vooraleer een zoekzone kan worden 

verkleind? Kunnen er andere zaken in rekening worden gebracht om de zoekzone 

te verkleinen? Wat is de timing? Er moet op zo kort mogelijke termijn duidelijk-

heid komen, merkt het lid op. 

 

Mevrouw Rombouts gaat in op wat ANB zelf kan doen op de eigen terreinen, en 

wat mogelijk is voor de private eigenaars en de terreinbeherende verenigingen. 

Hoe zal worden vastgelegd welke doelen zij effectief kunnen bereiken? Er zijn al 

heel wat beheerplannen opgemaakt en die zullen moeten worden aangepast. Hoe 

zal dat gebeuren? Op welke manier zal een controlemechanisme worden 

ingebouwd zodat kan worden gecontroleerd dat de sterkste schouders effectief de 

zwaarste lasten dragen? In de kerngebieden moeten de juiste keuzes worden 

gemaakt en de juiste focussen worden gelegd. Alles moet daar maximaal worden 

benut om de doelstellingen in die gebieden in te bouwen. Welke rol speelt ANB 

hierin? 

 

Mevrouw Marleen Evenepoel beantwoordt de vragen die tot haar bevoegdheid 

behoren. De politieke vragen worden doorgeschoven naar de gedachtewisseling 

met de minister. 

 

Er zijn volgens de spreker terechte opmerkingen gemaakt over de onzekerheid. 

In december komt er nog een herstructureringsnota. Naast de 5 miljoen euro 

worden ook heel wat reguliere middelen ingezet, stelt mevrouw Evenepoel. ANB 

realiseert al jaren IHD’s binnen de eigen domeinen, natuurgebieden en bossen 

met reguliere middelen, maakt de spreker duidelijk. 

 

Anderzijds zijn er een tiental entiteiten die op basis van de beslissing van 23 april 

2014 moeten meehelpen om de doelen te realiseren. Ze geeft het voorbeeld van 

de waterwegen, waar er een akkoord is met de Dienst voor de Scheepvaart in 

Hasselt, die meehelpt om doelen inzake waterkwaliteit te halen. Zo zijn er 

tientallen samenwerkingsverbanden. Daarmee is het probleem niet opgelost, 
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maar de administraties investeren daar eigen middelen in, verduidelijkt mevrouw 

Evenepoel. 

 

De sterkste schouders moeten de zwaarste lasten dragen, en dan gaat het over 

ANB, samen met de natuurverenigingen, beaamt mevrouw Evenepoel. De 

commissie mag er gerust in zijn dat alles wordt uitgevoerd. Er zullen bovendien 

verschillende publieke monitoringssystemen tot stand komen. Alles gebeurt 

transparant, merkt de spreker op. 

 

Op 3 december 2014 is er een vergadering gepland met de Europese Commissie, 

waarop mevrouw Evenepoel een stand van zaken zal geven. Ze wil zeker weten 

dat de Europese Commissie akkoord gaat met de aanpak. Ze gaat ervan uit dat 

dit geen probleem zal zijn. Ze is er fier op dat de commissie al herhaaldelijk heeft 

gezegd dat de aanpak van ANB een model is voor andere lidstaten. 

 

Op de inhoud van het flankerend beleid zal de Vlaamse Landmaatschappij ingaan.  

 

De brieven zijn rondgestuurd om de mensen te informeren, maakt mevrouw 

Evenepoel duidelijk. Dat betekent niet dat het om een definitief standpunt gaat. 

Het kan best zijn dat een bedrijf met een code rood verder kan blijven bestaan in 

de mate dat de zaak evolueert of dat een code oranje een andere positie krijgt. 

Dat zal afhangen van de snelheid waarmee de zoekzones worden verkleind, 

waardoor rechtszekerheid wordt geboden. Het zoekzonemodel is wetenschappe-

lijk onderbouwd en afgewerkt. Er kan nu worden begonnen met het zo snel 

mogelijk realiseren van de zoekzones. 

 

Iedereen kan uiteraard meedoen aan het management- en beheerplan. Er wordt 

nu gekeken naar de samenstelling. Het is van cruciaal belang dat iedereen die 

een gebied beheert, er woont of er goederen heeft, kan meedoen aan de 

realisatie van het beheerplan. Er moet altijd een consensus zijn. Hetzelfde geldt 

voor de managementplannen. De overleggroep geeft een advies aan de Vlaamse 

Regering en die beslist. Alle democratische procesvorming is bewaard en 

gerespecteerd, stelt mevrouw Evenepoel. 

 

De omzendbrief zit momenteel bij taaladvies. Hopelijk kan hij deze week nog 

vertrekken, besluit de spreker. 

 

Wanneer er doelstellingen liggen op terreinen van ANB, zal er een heel goede 

monitoring nodig zijn om na te gaan of die doelen ook effectief worden bereikt.  

 

Mevrouw Tinne Rombouts heeft daar alle vertrouwen in, temeer omdat men ook 

moet rapporteren aan Europa. Wanneer echter moet worden vastgelegd welke 

doelen waar kunnen worden bereikt, moet worden nagegaan of op die 

kernterreinen effectief het maximum wordt bereikt. Hoe zal erover worden 

gewaakt dat de zwaarste lasten worden gedragen door de sterkste schouders? 

 

Volgens mevrouw Marleen Evenepoel zijn alle beheerplannen gescreend, zowel 

van ANB als van de natuurverenigingen. Dat gebeurt zeer ernstig. Beide 

instanties hebben er totaal geen belang bij om dingen achter te houden. Zij doen 

daar via een grondige screening het nodige voor, besluit mevrouw Evenepoel. 

Bovendien zal het resultaat van deze screening ook heel transparant beschikbaar 

gesteld worden aan de andere actoren. 



191 (2014-2015) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

12 

II. Uiteenzetting Vlaamse Landmaatschappij 

1. Toelichting door mevrouw Hilde Van Leirsberghe 

1.1. Rol VLM binnen PAS 

Mevrouw Hilde Van Leirsberghe verwijst naar de beslissing van de Vlaamse 

Regering van 23 april 2014 waarin de taken van de VLM duidelijk aan bod 

komen. De VLM heeft de opdracht gekregen om het herstructureringsprogramma 

stikstofdeposities verder uit te werken, te verfijnen en uit te voeren. Het gaat 

dan concreet over het versturen van PAS-brieven, de kwaliteitscontrole, de 

deelname aan de helpdesk van PAS en het uitwerken van het herstructuringspro-

gramma via een inrichtingsnota of een herstructureringsnota. 

1.2. PAS-brieven 

Ongeveer 23.000 landbouwbedrijven met vee hebben een brief ontvangen waarin 

ze op de hoogte werden gebracht van de bijdrage van hun exploitatie aan de 

kritische depositiewaarde van de meest kwetsbare habitatcel, dat is de cel waar 

de bijdrage het grootst is. De KDW is de maximale hoeveelheid stikstof die een 

bepaalde vegetatie kan verdragen zonder er hinder van te ondervinden. 

 

In die zendingen van de VLM, ondertekend door ANB, zaten een brief met de 

algemene situering van PAS door ANB, een eerste bijlage, zijnde een fiche met 

gebruikte basisgegevens om te komen tot het resultaat van de bijdrage van de 

exploitatie aan de KDW, en een tweede bijlage, zijnde de invloed van PAS op de 

milieuvergunning. 

 

Mevrouw Van Leirsberghe geeft het overzicht van de verzendingen: 

 

  
 

Wat de algemene situering van PAS door ANB betreft, heeft de brief enkel een 

informatieve waarde en dient hij om de landbouwers een benaderend beeld te 

geven. Op het moment van de vergunningsaanvraag wordt een uitgebreidere 

berekening gemaakt met de gegevens die in de vergunningsaanvraag zijn 

opgenomen, wat verschilt van de dieraantallen van de aangifte die is gebruikt 

voor de berekening. 

 

De eerste bijlage omvat het resultaat van de berekening, gebaseerd op de locatie 

van de exploitatie, de dieraantallen, het staltype (traditionele of emissiearme 

stalsystemen) en een aantal forfaitaire aannames betreffende de stalparamaters. 
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In de eerste bijlage kreeg men het resultaat te zien van die berekening, met 

name het percentage bijdrage van de exploitatie aan de KDW voor de actuele 

habitat alsook het percentage bijdrage van de exploitatie aan de KDW voor de 

actuele habitat en zoekzones. Naargelang dat percentage kregen de bedrijven 

een kleur: rood bij meer dan 50 percent, oranje tussen 3 en 50 procent, en groen 

bij minder dan 3 procent. 

 

De tweede bijlage ging over de gevolgen voor de milieuvergunningsaanvraag 

tijdens de overgangsfase. Het resultaat van die berekening is indicatief. De 

huidige vergunning blijft gelden tot de einddatum. 

 

Bij het indienen van de milieuvergunningsaanvraag moet een passende 

beoordeling worden toegevoegd wanneer de inrichting een betekenisvolle 

aantasting van de natuurlijke kenmerken van een speciale beschermingszone kan 

veroorzaken. Als de depositiescan groen aangeeft op www.voortoets.be, dan is 

een passende beoordeling niet nodig. Indien niet groen, wordt overleg gepleegd 

met ANB of er een passende beoordeling opgemaakt moet worden. 

 

De gevolgen worden door mevrouw Van Leirsberghe geduid aan de hand van 

onderstaand overzicht: 

 

  
 

Een vergunning is mogelijk bij een percentage onder 3 procent. Bij een 

percentage tussen 3 en 50 procent wordt de vergunning verlengd tot 2016 en op 

verzoek tot 2019. Is het percentage meer dan 50 procent, dan wordt de 

vergunningsduur decretaal verlengd tot eind 2016. 

 

Ook voor uitbreidingen zijn er verschillende mogelijkheden. Een vergunning is 

mogelijk wanneer het percentage niet relevant is volgens de depositiescan. Bij 

minder dan 3 procent is een vergunning mogelijk. Tussen 3 en 50 procent is een 

vergunning mogelijk mits substantiële afname van de emissie. Bij meer dan 50 

procent is geen uitbreidingsvergunning mogelijk. 

 

In de brief stond het algemene telefoonnummer 1700 vermeld, waar men terecht 

kon met vragen. Voor de categorie groen werd doorverwezen naar een website 

en email. Voor de categorie oranje werd, afhankelijk van de vraag, doorverwezen 

naar de betrokken entiteit. Voor administratieve vragen over ontbrekende 

coördinaten, verkeerde dieraantallen of staltypes werd doorverwezen naar de 

VLM. Voor de categorie rood werden alle telefoons doorverwezen naar de VLM. 

 



191 (2014-2015) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

14 

Eerst is er dus telefonisch contact, vervolgens worden alle bedrijven bezocht, 

schetst mevrouw Van Leirsberghe. In de toekomst krijgen al die bedrijven 

begeleiding bij het toepassen van het flankerend beleid. 

 

Er is ook een herberekeningstool online beschikbaar vanaf 1 november, geeft de 

spreker mee. 

1.3. Herstructureringsprogramma 

In een eerste fase wordt een herstructureringsnota opgemaakt voor het regelen 

van het herstructureringsprogramma voor de groep bedrijven die meer dan 50 

procent bijdragen aan de KDW. Voor de rode bedrijven is nu een eerste 

inrichtingsnota in opmaak. De opmaak van een dergelijke nota is bepaald volgens 

het decreet Landrichting. Ook de te volgen procedure is in dat decreet 

opgenomen. In die nota moeten een aantal maatregelen staan, zoals de 

maatregelen uit het herstructureringsplan die worden uitgewerkt. In die nota 

staat ook een instrumentenafweging, een motivering, een uitvoeringsprogramma 

en een financieringsplan, schetst mevrouw Van Leirsberghe. 

 

De mogelijke herstructureringsmaatregelen uit de inrichtingsnota moeten vorm 

geven aan het flankerend beleid: vrijwillige bedrijfsverplaatsing, vrijwillige 

bedrijfsreconversie door afbouw van emissie en investeringen, vrijwillige 

bedrijfsbeëindiging, aankoopplicht en lokale grondenbank. 

 

Het gaat om vrijwillige maatregelen, maakt de spreker duidelijk. Per onroerend 

goed is slechts één maatregel van toepassing. De maatregel kan voor delen van 

of voor het volledige bedrijf van toepassing zijn. Men kan een bedrijfsverplaatsing 

vragen voor een deel van het bedrijf of voor het volledige bedrijf. De vergoedin-

gen zijn in overeenstemming met de Europese staatssteunregels. Deze 

maatregelen zijn uiteraard pas van toepassing nadat de Vlaamse Regering de 

inrichtingsnota heeft vastgesteld. 

1.3.1. Vrijwillige bedrijfsverplaatsing 

Bij vrijwillige bedrijfsverplaatsing wordt een bedrijf vrijwillig overgebracht naar 

een ander gebied waar het zich toekomstgericht kan ontwikkelen. Binnen deze 

maatregelen kunnen er ook onroerende goederen worden aangekocht zoals 

gronden en gebouwen. Daarvoor wordt de aankoopprijs betaald en een 

vergoeding voor het verlies van gebruik volgens de regels die worden gebruikt bij 

onteigening voor algemeen nut. Er is ook een vergoeding voor bedrijfsbegeleiding 

bij de uitvoering van de maatregel. Het bedrijf heeft ook recht op een toeslag 

voor bedrijfsverplaatsing. Van het bedrijf wordt verwacht dat het gebruik van het 

emitterende bedrijfsonderdeel wordt stopgezet en dat er in geval van een 

bedrijfsverplaatsing wordt geïnvesteerd in een nieuwe locatie waar het bedrijf 

zich toekomstgericht kan ontwikkelen. 

 

Die procedure is geregeld in het besluit van de Vlaamse Regering betreffende 

landinrichting. De aanvraag gebeurt bij een landcommissie waarvan de 

samenstelling is opgenomen in het decreet. Zij behandelt de vraag en regelt de 

vergoeding. 

1.3.2. Vrijwillige bedrijfsreconversie 

Bij vrijwillige bedrijfsreconversie wordt een commerciële landbouwactiviteit 

vrijwillig omgeschakeld, waarbij die activiteit in overeenstemming komt met de 

doelstelling voor het gebied. Ook hier kunnen onroerende goederen worden 

aangekocht. Daarvoor betaalt men de aankoopprijs en een vergoeding voor het 

verlies van gebruik volgens de regels bij onteigening voor algemeen nut. 
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Bij de uitvoering van deze maatregel wordt voorzien in een vergoeding voor 

bedrijfsbegeleiding en in steun van 40 procent voor investeringen die gebeuren in 

het kader van de vrijwillige bedrijfsreconversie. 

 

Ook hier wordt van het bedrijf verwacht dat het gebruik van het emitterende 

bedrijfsonderdeel wordt stopgezet. De toekomstige investeringen moeten worden 

gebruikt voor emissiearme technieken. Het bedrijf kan ook een premie ontvangen 

voor het slopen van oude bedrijfsgebouwen. De procedure is opnieuw bepaald in 

het besluit van de Vlaamse Regering, schetst de spreker. 

1.3.3. Vrijwillige bedrijfsbeëindiging 

Bij vrijwillige bedrijfsbeëindiging zet het bedrijf vrijwillig zijn commerciële 

landbouwactiviteit stop. Het kan ook gaan over één activiteit van het bedrijf. Er 

kunnen onroerende goederen worden aangekocht. In de maatregel is ook een 

vergoeding voor bedrijfsbegeleiding opgenomen en een steun van 40 procent 

voor het slopen van de bedrijfsgebouwen. Daartegenover staat opnieuw dat het 

gebruik van het emitterend bedrijfsonderdeel moet worden stopgezet. 

1.3.4. Koopplicht 

Een andere mogelijke maatregel is de koopplicht. De eigenaar kan de verwerving 

van zijn onroerende goederen eisen wanneer hij aantoont dat de waardevermin-

dering van zijn onroerend goed ernstig is of als de leefbaarheid van de bestaande 

bedrijfsvoering in het gedrang komt. Bij deze maatregel hoort een vergoeding 

voor bedrijfsbegeleiding. De aankoopprijs wordt uitbetaald alsook een vergoeding 

voor het verlies van gebruik volgens de regels bij onteigening voor algemeen nut. 

Het emitterend bedrijfsonderdeel moet worden verkocht. De procedure is ook 

opgenomen in het besluit van de Vlaamse Regering. De uitvoering van de 

maatregel gebeurt door de Vlaamse Grondenbank. 

1.3.5. Lokale grondenbank 

Met een lokale grondenbank ‘herstructureringsprogramma stikstofdepositie’ wil 

de VLM landbouwpercelen verwerven, beheren en overdragen. Deze grondenbank 

wordt enkel gebruikt in functie van de getroffen bedrijven. 

 

Deze maatregel biedt de mogelijkheid om stimuli te betalen voor zover dat niet is 

voorzien in de uitvoering van andere maatregelen. Ook in het kader van een 

vrijwillige bedrijfsverplaatsing worden er goederen aangekocht tegen onteige-

ningsvoorwaarden. Het onroerend goed moet worden verkocht en de procedure 

wordt ook hier bepaald door het besluit over de landinrichting. 

 

Deze maatregelen moeten vorm geven aan de uitvoering van het flankerend 

beleid, dat is opgenomen in de inrichtingsnota die nog moet worden vastgesteld 

door de Vlaamse Regering. Zodra dat is gebeurd, kunnen deze maatregelen 

worden uitgevoerd, maakt mevrouw Van Leirsberghe duidelijk. 

1.4. Verder traject 

Op dit moment zijn de bedrijfsbezoeken bezig, licht de spreker toe. De bedoeling 

van die bezoeken is de realiteit en de toekomstperspectieven van de bedrijven 

duidelijk te beschrijven. Er moet ook worden gezocht naar een gepaste maatregel 

op het niveau van het individuele bedrijf. 
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2. Bespreking 

De heer Axel Ronse stelt dat de maatregelen worden gefinancierd vanuit 

algemeen beleid. De bedoeling is om de zwaarst getroffen sector, met name de 

landbouw, daarmee te ondersteunen. Met uitzondering van de mogelijke 

koopplicht, zijn de maatregelen uitsluitend bedoeld voor landbouw. Kunnen 

getroffen reguliere bedrijven eveneens aanspraak maken op een dergelijke 

maatregel? 

 

Iedereen die schade lijdt, moet op een of andere manier worden vergoed. 

Daarvan is iedereen volgens de heer Lode Ceyssens overtuigd. En dat gaat 

inderdaad verder dan de landbouwsector. Wanneer men in Vlaanderen bepaalde 

doestellingen wil halen, kan men het individu daar niet voor laten opdraaien. Die 

persoon of dat bedrijf moet daarvoor vergoed worden, stelt het lid. 

 

De heer Ceyssens vraagt zich ook af wat de maatregelen zullen kosten. Het gaat 

hier over ernstige zaken, waar sommige gezinnen heel zwaar door getroffen 

worden. Als we verder willen gaan in de verfijning van de zoekzones, moeten we 

goed weten welke budgettaire impact dat voor Vlaanderen zal hebben. Voor de 

zoekzones is de socio-economische verfijning volgens de heer Ceyssens heel 

belangrijk. Als een bepaalde zoekzone wordt afgebakend, rijst de vraag wat de 

kostprijs is. Met andere woorden: welke middelen zijn er in de toekomst nodig 

om dit beleid uit te voeren? 

 

Er zijn vijf mogelijke herstructureringsmaatregelen en het is nu ook duidelijk 

hoeveel bedrijven een rode brief hebben gekregen. Volgens mevrouw Lydia 

Peeters kan men vandaag dan ook precies zeggen hoeveel middelen er nodig 

zijn. De VLM zet jaarlijks 1,750 miljoen euro opzij voor deze maatregelen. Dan is 

er nog een extra budget van 5 miljoen euro, waarvan 2,5 miljoen euro bestemd 

is voor de herstructureringsmaatregelen. Voor 2015 is er dus voorzien in 4 

miljoen euro, wat volgens mevrouw Peeters helemaal niet genoeg is als alle rode 

bedrijven effectief een van de herstructureringsmaatregelen overwegen. 

 

De herberekeningstool is online vanaf 1 november. Een aantal bedrijven heeft de 

berekening al gemaakt op basis van eigen cijfers. Maar wat gebeurt er met 

bedrijven die uitkomen op 2,95 procent in plaats van 3 procent, of op 49,99 

procent in plaats van 50 procent? Als men zelf de berekening maakt via de tool, 

krijgt men soms een ander resultaat. Dan rijst de vraag wat daarmee gebeurt. 

 

De heer Stefaan Sintobin blijft wat op zijn honger wat de rechtszekerheid, de 

vergoedingen, het socio-economisch beleid en het flankerend beleid betreft. Hij 

heeft twijfels bij de manier waarop de zaken worden aangepakt, zeker wanneer 

het over de rode bedrijven gaat. 

 

Voor mensen die een brief kregen waarop staat dat hun bedrijf niet langer wordt 

vergund, betekent dat het einde van hun levenswerk. De heer Sintobin vindt het 

volledig verkeerd dat de mensen hiervan per brief op de hoogte worden gesteld, 

zeker de rode bedrijven. Achteraf krijgen ze nog een telefoontje, een bedrijfsbe-

zoek en een intensieve begeleiding bij het uitvoeren van een flankerend beleid 

dat er nog niet is, dat zelfs nog niet op papier staat. Het zou gaan over 145 

bedrijven. Volgens de heer Sintobin kost het dan ook niet zoveel moeite om die 

mensen persoonlijk op de hoogte te brengen. 

 

Er zijn vijf herstructureringsmaatregelen mogelijk, maar die zijn weinig concreet. 

De maatregelen en de toekomstperspectieven zullen worden voorgesteld aan de 

bedrijven. Vraag is echter of het de bedoeling is dat de bedrijven in kwestie een 

van die maatregelen krijgen opgelegd. Of kunnen de bedrijven zelf beslissen 

welke maatregel zij nemen? 
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In veel bedrijven lopen nog leningen die de vergoedingen waarvan sprake zullen 

overstijgen. Er zijn budgetten voor het uitvoeren van de doelstellingen en van het 

flankerend beleid. Wat gaat men doen met bedrijven waarvan de leningen hoger 

liggen dan de verwachte vergoedingen? Is het de bedoeling dat de Vlaamse 

overheid daarin tegemoetkomt? 

 

De heer Bart Dochy is nieuwsgierig naar de berekening van het budget die 

mevrouw Van Leirsberghe heeft gemaakt. Hij wil ook vragen of al een calculatie 

werd gemaakt met een spreiding in de tijd. Er werd verwezen naar 5 miljoen 

euro voor 2015 en het budget voor de toekomst moet nog worden bekeken. In 

het licht van de meerjarenbegroting lijkt het de heer Dochy belangrijk om daar 

zicht op te hebben. 

 

De heer Dochy vraagt ook naar het aantal oproepen via het nummer 1700. Ook 

de aard van de vragen die werden gesteld, interesseert hem. Zijn het hoofdzake-

lijk technische vragen of kunnen ze eerder als vragen over het emotionele aspect 

worden beschouwd? Het gaat over een zwaar probleem, over mensen die in hun 

gezin, hun bedrijf en hun levenswerk getroffen zijn. Hij vraagt of de VLM in staat 

is om die mensen te begeleiden, gerust te stellen of de weg te wijzen naar 

verdere hulpverlening. 

 

De heer Herman De Croo verwijst naar de gevolgen van de codering. Hij ziet dat 

nieuwe bedrijven niet vergunbaar zouden zijn in de betreffende zone, wat de 

impact van het bedrijf ook is. Hij wil graag weten of zijn interpretatie juist is. 

 

De spreker wil ook weten wat de interferentie van de stedenbouwkundige 

maatregelen is. Hij wil weten of er nog een waardemogelijkheid is voor een 

bedrijf dat door een kleurcode eigenlijk veroordeeld is en of de gevolgen van 

ruimtelijke ordening ingecalculeerd werden. 

 

De heer De Croo vraagt zich af waar theoretisch nog een vergunning mogelijk is. 

Dit proces gaat over het afbouwen van een aantal vergunningsmogelijkheden, 

maar hij wil weten waar er nog ruimte is om uit te breiden of te vergunnen. 

 

De heer Wilfried Vandaele merkt op dat het heel vaak over middelen gaat. In de 

commissie is er recent een vrij hoogoplopende discussie geweest over de vraag 

in hoeverre landbouwmiddelen kunnen worden ingezet in PAS en bij de 

reconversie. Sommigen vonden het absoluut onmogelijk dat er vanuit landbouw 

een inspanning zou worden gedaan. In de presentatie van de VLM ziet de spreker 

verwijzingen naar toekomstgerichte investeringen, emissiearme technieken, de 

VLIF-lijst en de slooppremie. Het VLIF wordt genoemd, daarom vraagt het lid wat 

het totale budget is dat kan worden ingezet en of het betekent dat voor 

deelaspecten zoals reconversie of maatregelen om de emissie te beperken, tot op 

zekere hoogte landbouwmiddelen kunnen worden ingezet. 

 

De heer Francesco Vanderjeugd merkt op dat iedereen het milieu en het klimaat 

een warm hart toedraagt. Hij is echter van mening dat de huidige manier van 

werken niet de juiste is. Een bestaande bedrijfsactiviteit met een belangrijke 

economische waarde wordt verplaatst en daar worden middelen tegenover gezet. 

Het gaat om een sector die het al heel moeilijk heeft en die niet zeker is van 

rentabiliteit. Hij hoort dat tegenover de vrijwillige stopzetting een vergoeding zal 

staan. Dat klinkt mooi, maar wellicht zal het niet interessant zijn. Er is ook een 

premie voor het slopen van gebouwen. Het lid wil vooral weten wat er zal 

gebeuren indien men akkoord gaat met het verplaatsen van eigendommen en 

wat zal achterblijven op de bestaande sites. 

 

De heer Lode Ceyssens merkt op dat, als men in Vlaanderen iets wil realiseren, 

de rekening inderdaad op het conto moet komen van de doelstelling die men wil 
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realiseren. Als er bijvoorbeeld ergens een onteigening van een landbouwbedrijf 

moet gebeuren om een weg aan te leggen, dan is het evident dat de middelen 

van Openbare Werken komen, niet van Landbouw. In het verleden was het 

gebruikelijk dat het VLIF investeerde in milieuvriendelijke technieken. Er zijn ter 

zake veel inspanningen gebeurd. Wat niet kan, is een sector treffen en die sector 

ook nog eens de rekening laten betalen, meent het lid. 

 

Mevrouw Ingrid Pira vraagt eveneens naar de betaalbaarheid van het milieu- en 

natuurbeleid. Wat betreft de reconversie vraagt ze zich af in welke mate de VLM 

rekening houdt met de tendens dat er minder vraag is naar vlees en met de 

tendens dat er meer vraag is naar het verkorten van de voedselketen. 

 

Mevrouw Tinne Rombouts stelt dat het nodig is om duidelijkheid te krijgen over 

de budgetten om goed te weten welke richting wordt uitgegaan. Het lid wil 

vernemen of de inrichtingsnota klaarheid zal brengen of er voor de rode en 

oranje bedrijven een duidelijke budgettering tegenover wordt geplaatst. 

 

Inzake de discussie over de middelen verwijst het lid naar het regeerakkoord, 

waarin staat dat er in extra budgetten moet worden voorzien om alles te kunnen 

realiseren. Mevrouw Rombouts wil weten van waar die extra budgetten zullen 

komen zonder dat de reguliere werking van beleidsdomeinen eronder leidt. 

 

Het decreet op de landinrichting dat de vorige legislatuur werd goedgekeurd, is 

voor mevrouw Rombouts heel belangrijk. Het lid vraagt of het decreet vandaag in 

zijn geheel inzetbaar is. Moet nog een en ander worden uitgeklaard om alle 

maatregelen ook ten volle inzetbaar te maken? Dat moet prioritair aandacht 

krijgen. Iedereen zit te wachten op de instrumenten die nodig zijn om een goed 

flankerend beleid uit te bouwen. Ze zouden snel en spoedig inzetbaar moeten 

zijn. 

 

Het lid heeft begrepen dat wordt uitgegaan van vrijwilligheid. Op maat van het 

bedrijf wordt bekeken wat de beste oplossing is. Een jonge bedrijfsleider die te 

horen krijgt dat zijn bedrijf in de toekomst niet meer vergund kan worden, zou in 

een maatregel moeten kunnen stappen op het moment dat hij zelf kiest. De 

spreker wil weten of per bedrijf en per bedrijfsleider wordt bekeken op welke 

manier een toekomst kan worden uitgebouwd. 

 

Mevrouw Rombouts hoorde dat ondertussen een aantal bedrijven werd bezocht. 

Ze is benieuwd naar de ervaringen. Ze vraagt welke thema’s als eerste naar 

voren worden gebracht en of de VLM het, met de instrumentenkoffer die nu op 

tafel ligt, als haalbaar beschouwt om voor die verschillende bedrijven en 

bedrijfsleiders tot een oplossing te komen die werkbaar en leefbaar is. 

 

Op de vraag of het decreet op de landinrichting volledig inzetbaar is, antwoordt 

mevrouw Hilde Van Leirsberghe dat het besluit van de Vlaamse Regering ter 

uitvoering van het decreet de instrumenten bevat voor het flankerend beleid. Het 

is een afzonderlijk deel in het decreet en dat deel kan volledig worden ingezet. 

 

De VLM is bezig met bedrijfsbezoeken. Bij een eerste bedrijfsbezoek gaat het 

vooral om informeren. Het is niet mogelijk om al diep in te gaan op de 

mogelijkheden van de herstructureringsmaatregelen. De bedrijven zullen 

meerdere keren bezocht moeten worden, want het is immers de bedoeling om op 

maat van een bedrijf een maatregel uit te werken. De spreker beklemtoont dat 

alles gebeurt op vrijwillige basis, het wordt niet verplicht. Iedereen kan vrijwillig 

in een bepaalde maatregel stappen. 

 

De VLM begeleidt de mensen die op bedrijfsbezoek gaan. Ze hebben een 

opleiding gekregen en zijn het gewoon om bedrijfsbezoeken te doen in het licht 
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van de andere VLM-opdrachten. Volgens mevrouw Van Leirsberghe zijn ze in 

staat om die taak uit te voeren. 

 

Inzake de budgetten merkt de spreker op dat iedere maatregel een andere 

kostprijs heeft. Een bedrijfsverplaatsing is een duurdere maatregel dan een 

bedrijfsreconversie. Het is moeilijk om nu al in te schatten wat het volledige 

kostenplaatje zal zijn. Ieder bedrijf heeft andere mogelijkheden en een maatregel 

moet worden uitgewerkt op maat van een bedrijf. Wel weet de VLM dat tegen 

2016 van een elftal bedrijven de vergunning vervalt. Op basis daarvan kan al 

worden geschat wat het voor die bedrijven zal kosten. Een aantal bedrijven zal 

wellicht niet wachten tot de vergunning vervalt en al eerder iets ondernemen. 

Jonge bedrijfsleiders zullen sneller in een herstructureringsmaatregel willen 

stappen. Het zijn inschattingen die het mogelijk maken om het budget in de tijd 

te begroten, geeft mevrouw Van Leirsberghe mee. 

 

De heer Geert Rogiers gaat in op de vermelding van de VLIF-steun in de nota. In 

de nota staat enkel een verwijzing naar de lijst met VLIF-investeringssteun voor 

bepaalde maatregelen, en dus niet naar de budgetten, merkt de spreker op. Er 

wordt verwezen naar de lijst omdat daar een aantal heel goede maatregelen op 

voorkomen die ook kunnen worden ingezet bij herstructurering. 

 

Er werd gevraagd wat bij het inzetten van de maatregelen zal gebeuren met de 

bedrijfsgebouwen die verworven worden. De landbouwer krijgt de keuze om de 

eigendommen al dan niet te koop aan te bieden. Hij dient minstens de 

eigendommen te koop aan te bieden die de realisatie van het plan zouden 

verhinderen.  

 

Het is de keuze van de landbouwer om met de herberekeningstool de berekening 

te verfijnen en om dat te doen met de dieraantallen die voorkomen in zijn 

milieuvergunning. De initiële berekening in de brief is gebeurd op basis van de 

cijfers die bekend waren bij de overheid. Voor de dieraantallen werd gekeken 

naar de aangifte bij de Mestbank, maar die kunnen verschillen van de aantallen 

op de milieuvergunning. De landbouwer kan met de herberekeningstool een meer 

exacte berekening maken en ook zijn locatie meer exact bepalen. Als er kleine 

procentuele verschillen zijn, kan hij de passende beoordeling opstarten. De 

landbouwer kan de voortoets doen en als daaruit blijkt dat hij een groene vlag 

krijgt, hoeft hij zich geen zorgen te maken. Op basis van de passende beoorde-

ling zal het bedrijf aantonen wat zijn effectieve percentage is ten opzichte van de 

kritische depositiewaarde. 

 

Mevrouw Hilde Van Leirsberghe stelt dat het herstructureringsprogramma 

specifiek geldt voor landbouwbedrijven, dus niet voor niet-landbouwbedrijven. 

 

De heer Geert Rogiers kan enkel informatie geven over de telefoongesprekken 

die bij de VLM binnengekomen zijn. Er waren er over administratieve vragen, 

zoals meldingen dat er iets niet klopt in de aantallen in de brief, dat men geen 

brief heeft ontvangen of dat men de brief kwijt is. Ruwweg gaat het om een 

honderdtal telefoons. De VLM stond ook in voor de rode bedrijven en heeft 

daarover een dertigtal oproepen ontvangen. 

 

Er was ook een opmerking over de leningen die de vergoedingen zouden 

overstijgen. De maatregelen in het herstructureringsprogramma zouden 

voldoende moeten zijn en de berekeningen zouden voldoende goed moeten zijn. 

In principe zouden de leningen de vergoeding niet mogen overstijgen, aldus de 

heer Rogiers. 

 

De eventuele eis tot terugbetaling van de VLIF-steun wordt door het VLIF zelf 

bekeken. 
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De heer Lode Ceyssens is tevreden met het antwoord dat de bedragen zullen 

worden opgenomen in de inrichtingsnota. Hij gaat ervan uit dat die nota er zal 

zijn voor met de SBZ-platforms kan worden gestart. Om socio-economisch te 

verfijnen, moet geweten zijn waarover wordt gesproken. 

 

Mevrouw Lydia Peeters had gehoopt dat de hoorzitting meer duidelijkheid zou 

verschaffen, maar ze vindt de zaak hoe langer hoe minder duidelijk. Ze begrijpt 

niet goed dat de VLM eind september, begin oktober meer dan 20.000 brieven 

heeft verstuurd met een louter informatieve waarde. Meestal staat in brieven van 

de overheid ook een beroepsmogelijkheid, in deze brieven is dat niet het geval. 

Het is louter een informatieve brief, maar er worden wel belangrijke gevolgen 

aan gekoppeld, namelijk dat men mogelijk in een van de herstructureringsmaat-

regelen moet stappen. Momenteel bezoekt de VLM de betrokken bedrijven om te 

vertellen wat de meest passende herstructureringsmaatregelen zijn. De grootste 

zorg van een landbouwer die een dergelijke brief ontvangt, is de vraag hoe hij 

zich ertegen kan verdedigen, wat hij ertegen kan doen. 

 

Op de vraag over de herberekeningstool was het antwoord dat, als men iets 

anders uitkomt op basis van het aantal opgegeven dieren, men een passende 

beoordeling kan vragen. Het lid vindt dat ongerijmd. Ofwel krijgt men een brief 

met daarin een duidelijke beslissing die eventueel kan worden aangevochten en 

waardoor rechtszekerheid voor de bedrijven kan worden gecreëerd. Ofwel is de 

brief echt louter informatief, wordt er verder niets mee gedaan en dan kan 

iedereen gerust zijn, maar dan mag er geen sprake zijn van eventuele 

maatregelen die bedrijven moeten nemen of van een mogelijke passende 

beoordeling die bedrijven kunnen vragen indien ze zelf tot andere conclusies 

komen. 

 

Mevrouw Peeters herhaalt dat de 50 procentregel of de 3 procentregel een 

doorslaggevende waarde heeft. Heel wat landbouwers die een informatieve brief 

met code rood hebben gekregen van de VLM, willen die aanvechten. Mevrouw 

Peeters wil weten wat die landbouwers concreet kunnen doen. Ze worden niet 

wijzer van de herberekeningstool en willen weten hoe ze concrete juridische 

gevolgen kunnen koppelen aan een meer positieve uitkomst. 

 

De heer Stefaan Sintobin noemt het een moeilijk verhaal. Er wordt een brief 

gestuurd, louter informatief, waarin staat dat de vergunning niet meer zal 

worden verlengd. Daar wordt niet bij verteld wat het flankerend beleid zal zijn, 

noch wat de vergoeding zal zijn. 

 

De spreker vermoedt dat de steun die de landbouworganisaties destijds aan de 

wijziging van het Natuurdecreet gaven, al verminderd zal zijn na de contacten 

met de landbouwers. Hij vraagt zich af hoe kan worden beweerd dat het een 

informatieve brief is waarin staat dat het bedrijf misschien wel of misschien niet 

zal moeten sluiten, maar ook dat binnenkort moet worden gekozen uit een van 

de vijf herstructureringsmaatregelen. Eerst moeten de landbouwers weten wat 

ertegenover staat, wat het flankerend beleid en de vergoeding is. Dat is de grote 

zorg die de heer Sintobin deelt met heel wat getroffen landbouwers. 

 

De heer Francesco Vanderjeugd blijft met de vraag zitten wat er zal gebeuren 

met bedrijven die investeringen hebben gepland en die al een nieuwe vergunning 

op zak hebben. 

 

Het zou de heer Wilfried Vandaele verbazen dat een bedrijf dat in een dergelijke 

zone zit de middelen van Landbouw voor milieugerelateerde investeringen niet 

zou kunnen krijgen. Als dat het bedrijf ten goede komt, moet dat kunnen. 
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Er is nogal wat ophef over de brieven en de vraag kan worden gesteld of het een 

goed idee was om ze te versturen. De heer Vandaele vraagt opheldering over wie 

de uiteindelijke beslissing heeft genomen om de brieven te versturen. 

 

De heer Herman De Croo weet dat de regels voor de bestemming niet zullen 

veranderen. Hij deelt de gevoelens van verontrusting naar aanleiding van de 

brief. Voor wie in de oranje categorie zit, is het erg onzeker. Hij heeft geen echt 

antwoord gekregen op de vraag hoe de onduidelijkheid zal worden weggenomen. 

 

De heer Lode Ceyssens vindt de brieven enorm confronterend. Het alternatief, 

namelijk mensen in onwetendheid laten, was beleidsmatig misschien gemakkelij-

ker, maar ook veel onrechtvaardiger. Dat had betekend dat de landbouwbedrij-

ven met het probleem zouden worden geconfronteerd op het moment dat ze een 

uitbreiding wilden doen of op het moment van een hervergunning. Dat zou 

fundamenteel onrechtvaardig zijn. De landbouwers hebben geen boodschap aan 

het totale budget, maar wel aan welke maatregelen er zullen worden genomen 

en welke budgetten daar tegenover staan. De parlementsleden moeten erover 

waken dat er voldoende budgetten worden ingeschreven, meent het lid. Als de 

budgetten er niet zijn, zullen de zoekzones kleiner moeten zijn en moet het om 

minder bedrijven gaan. 

 

Mevrouw Tinne Rombouts wijst de heer Vandaele op het verschil tussen de 

reguliere en de extra middelen. Reguliere middelen kunnen altijd worden ingezet. 

 

De heer Geert Rogiers herhaalt dat de brief een louter informatief karakter heeft. 

Daar kan geen rechtsgrond op gebaseerd worden. Op het moment van de 

indiening van een dossier voor een vergunningsaanvraag, moet de landbouwer 

de procedure volgen. Dan kan hij eventueel zaken aanvechten. Dat kan niet op 

basis van de brief. 

 

Er werd een werkgroep Communicatie opgericht met alle betrokken administra-

ties waarin ook de sector was vertegenwoordigd. De werkgroep is tot het besluit 

gekomen om een brief te versturen. De sector in onwetendheid laten, zou 

misschien nog erger zijn geweest, stelt de spreker. 

 

VLM heeft voorlopig de opdracht gekregen om de inrichtingsnota op te maken 

voor de rode bedrijven. Er zijn heel wat bedrijven waar een investering loopt of 

die er een plannen. Dat zijn specifieke zaken die uitgeklaard kunnen worden. Met 

de administraties wordt gekeken wat mogelijk is voor die bedrijven. De 

vergunningen zijn nu al verlengd, ook voor de rode categorie, tot ministens 31 

december 2016. Er is dus nog tijd om oplossingen uit te werken, besluit de heer 

Rogiers. 

 

De heer Piet Vanthemsche merkt op dat de brieven er zijn gekomen op expliciete 

vraag van de landbouworganisaties. 

III. Uiteenzetting natuur- en milieuorganisaties 

1. Toelichting door de heer Wim Van Gils en de heer Erik Grietens 

De heer Wim Van Gils geeft vooreerst mee dat Natuurpunt en BBL zowel 

betrokken zijn bij het IHD-beleid als bij het PAS-beleid. 

1.1. Aandachtspunten IHD 

De natuur- en milieuorganisaties hebben bij het begin van het IHD-proces de 

zorg geuit dat er een evenwicht moest zijn tussen het IHD-beleid en het andere 
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Vlaamse natuurbeleid, merkt de heer Van Gils op. Die zorg blijft bestaan. De 

IHD-doelen werden destijds gecontroleerd en nagekeken door een wetenschap-

pelijk peerreviewcomité. Het is goed om te beseffen dat de conclusie was dat de 

geformuleerde doelen het minimum zijn. 

 

Momenteel lopen we tegen problemen met de manier waarop wordt omgegaan 

met bepaalde diersoorten, aldus de spreker. Het gaat om soorten die op de 

bijlagen staan van de Europese richtlijnen en soorten die typisch zijn voor een 

aantal habitats en beschouwd worden als een kwaliteitsgraadmeter voor die 

habitats. Onder meer het INBO wijdt daar studies aan. Dat zal verder in het 

proces moeten worden meegenomen, stelt de spreker. 

 

Ook de manier waarop wordt omgegaan met bestaand habitat- en leefgebied 

binnen en buiten SBZ en de manier waarop wordt geprobeerd om een standstill 

te garanderen – wat een Europese verplichting is – zijn nog niet helemaal 

uitgeklaard. Er blijven nog discussies bestaan. 

 

Er is volgens de heer Van Gils nog veel werk. De doelen voor een aantal 

vogelrichtlijngebieden moeten nog worden vastgelegd. Dat is afgesproken en 

staat ook in de beleidsnota. Om de doelstelling van de beleidsnota – 70 procent 

van de inspanningen realiseren – te halen, zullen er veel meer doelen dan 

vandaag onder contract moeten worden gebracht, aldus de spreker. Er zullen 

soortbeschermingsprogramma’s in uitvoering moeten worden gebracht. Voor die 

twee aspecten zijn uiteraard ook middelen nodig. 

 

Daarnaast zijn er volgens de natuur- en milieuorganisaties ook milieu-

inspanningen nodig. Een van de debatten daarin is hoe dit is meegenomen in de 

stroomgebiedbeheerplannen. Er moeten maatregelen worden genomen in de 

Natura 2000-gebieden om de doelstellingen te halen. 

1.2. Aandachtspunten PAS 

De PAS gaat over luchtvervuiling, maakt de heer Van Gils duidelijk. Het gaat over 

NOx en ammoniak. 
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Bovenstaande kaart met de vermestende deposities op Vlaams niveau, maakt 

volgens de spreker duidelijk wat de bronnen zijn. De grote snelwegen zijn 

duidelijk te zien, alsook de grote steden, de industriegebieden en de gebieden 

waar aan intensieve veeteelt wordt gedaan. Dat zijn de voornaamste vier spelers. 

Er is nog een vijfde speler, namelijk het aandeel van het buitenland in onze 

stikstofdeposities: 57 procent. 

 

  
 

Bij de binnenlandse stikstofdepositie zijn landbouw en transport de grote 

aandeelhouders. Huishoudens en industrie iets minder. De heer Van Gils zegt er 

uitdrukkelijk bij dat het om gemiddelden gaat. De variatie hierop binnen Natura 

2000-gebieden is enorm groot. Het kan tot 50 procent verschillen, afhankelijk 

van het gebied. De impact van het buitenland, waar ook de andere gewesten 

onder vallen, is bijvoorbeeld in de Voerstreek een pak groter dan in de rest van 

Vlaanderen. 

 

De spreker lanceert het begrip ‘ontwikkelruimte’. Dat dient om een rechtszeker 

kader te kunnen bieden voor vergunningen en plannen. Het gaat niet alleen over 

vergunningen, maar ook over plannen van de overheid, met name over een 

aantal grote infrastructuurwerken. Hoe ambitieuzer het generieke beleid, hoe 

makkelijker het wordt in het gebiedsgericht beleid. Het herstelbeheer moet de 

sluitsteen vormen, aldus de heer Van Gils. 

1.3. Overgangsbepalingen 

Momenteel zitten we in de overgangsbepalingen. De heer Van Gils is het ermee 

eens dat de overgangsbepalingen zo kort mogelijk moeten duren. Er zijn een 

aantal ingebakken manco’s, maar gezien de korte tijd was het misschien het 

beste dat kon worden opgeleverd. In de overgangsbepalingen zitten enkel zaken 

over gebiedsgericht en vergunningsplichtig beleid. Er zitten geen inspanningen in 

voor generiek beleid, geen aanpak met betrekking tot mobiliteit en geen 

herstelbeheer. Dat heeft tot gevolg dat de landbouw zich geviseerd voelt. Als 

enkel wordt gefocust op gebiedsgericht beleid, gaat het vooral over landbouw. 

Dat geeft op zijn minst een onvolledig beeld van wat er aan de hand is, merkt de 

heer Van Gils op. 

 

In deze fase is de voortgang van de managementplannen essentieel. Hoe beter 

en sneller de doelen worden vastgelegd, hoe kleiner de zoekzones worden en hoe 

kleiner de onzekerheid wordt voor bepaalde bedrijven. Om doelen te kunnen 

alloceren, moeten ze worden opgenomen in een goedgekeurd beheerplan. Om 

beheerplannen goed te keuren, is er budget nodig zodat de beheerders van die 

gebieden die beheermaatregelen kunnen uitvoeren. Ook daarvoor moet budget 

worden ingeschreven. 

1.4. VPAS 

De VPAS moet er volgend jaar al komen, wat zeer kort dag is. Dat wordt nog 

hard werken, merkt de spreker op. Kan er iets extra gebeuren in het horizontale 
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beleid? Kunnen er extra emissiereducties worden gerealiseerd? Zo ja, dan geeft 

dat ontwikkel- en ademruimte voor al de rest. Als we daarin niet slagen, wordt 

het een veel moeilijker verhaal. 

 

Wat met het herstelbeheer? Via het herstelbeheer in natuurgebieden wordt 

geprobeerd om ontwikkelruimte te creëren en vooral ontwikkeltijd, om ervoor te 

zorgen dat we niet verder achteruitgaan en de standstill gegarandeerd wordt, 

zodat op een goede manier een rechtszeker kader kan worden gecreëerd voor 

vergunningen en plannen. Vandaag is er geen financieel en juridisch kader voor 

herstelbeleid. Aan de inhoud is begonnen. De heer Van Gils is vragende partij om 

het snel vooruit te doen gaan. Duidelijkheid en financiering zijn nodig om de PAS 

tot een goed einde te brengen. 

 

Tot slot is de gebiedsgerichte analyse aangekondigd, wat ook werk zal vragen. 

De variatie tussen gebieden is groot, waardoor de opdracht niet in alle gebieden 

even groot is. Het ene gebied kent veel meer stikstofdepositie dan het andere. 

De opdracht is in het ene gebied veel minder groot dan in het andere. De 

bronnen tussen gebieden variëren ook. Het is belangrijk om dat in het oog te 

houden en daar op een goede manier mee om te gaan. 

1.5. DPAS 

Volgens de heer Van Gils moet de DPAS er in 2018 zijn. Het belangrijkste is dat 

die zeer duidelijk aangeeft wat het tijdpad is om het bereiken van de doelen te 

realiseren. Uiteraard moet daar herstelbeheer in zitten en de brongerichte 

aanpak van emissies. Er moet een mechanisme worden ingebouwd dat bijsturing 

mogelijk maakt als bepaalde maatregelen niet goed werken of beter werken dan 

verhoopt. Er moet worden gekozen voor een realistische ontwikkelruimte en er 

moet voorrang worden gegeven aan duurzame activiteiten. 

1.6. Mobiliteit 

De heer Erik Grietens gaat dieper in op de milieucomponenten inzake de PAS en 

de noodzakelijke maatregelen. Het auto- en vrachtverkeer leveren ook hun 

bijdrage. Het wegtransport is met 60 procent in Vlaanderen de belangrijkste bron 

van stikstofoxide. Van het wegtransport is 90 procent van de uitstoot afkomstig 

van dieselwagens. Voor de neerslag of depositie van stikstof in beschermde 

natuurgebieden heeft dieselverkeer een aandeel van 30 procent. 

 

In de plannen en vergunningen wordt een link met de missing links gelegd. Uit de 

milieueffectenrapporten voor Oosterweel of het verbreden van de Brusselse ring 

blijkt dat zulke infrastructuurwerken en de auto’s die daar gebruik van gaan 

maken, heel wat ontwikkelruimte innemen. Volgens de BBL is er grote nood aan 

generieke mobiliteitsmaatregelen om de verzurende uitstoot te doen dalen. Men 

zou snelheidsverlagingen kunnen invoeren, eventueel gecombineerd met 

trajectcontrole. Er zijn financiële maatregelen mogelijk zoals de verschuiving van 

belastingen, de verhoging van de accijnzen op diesel tot het niveau van benzine, 

en de invoering van een taxshift. Hoe meer mobiliteitsmaatregelen om de 

uitstoot door dieselverkeer te beperken, hoe meer ontwikkelruimte voor andere 

sectoren. 

 

De heer Grietens meent dat de milieu- en landbouworganisaties objectieve 

bondgenoten zijn als het erom gaat het aantal dieselwagens of het aantal 

afgelegde kilometers in België te beperken. De BBL roept de voorzitters van de 

landbouworganisaties op om hun petitie over bedrijfswagens te ondertekenen. 

 

Er moeten geen wonderen worden verwacht van technologische ontwikkelingen. 

De Euronormen worden immers niet gehaald, redeneert de heer Grietens. Sinds 
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september 2014 moet de Euro 6-norm worden toegepast door de autoproducen-

ten, maar uit Nederlands onderzoek blijkt dat de nieuwe dieselmodellen even 

slecht scoren als de oude Euro 4-norm. Dat is belangrijk om te onthouden, ook in 

verband met de ontwikkelruimte. In de modellen waarmee men de impact op de 

luchtkwaliteit berekent, gaat men er altijd van uit dat de Euro 6-normen wel 

worden gehaald. Dat wil zeggen dat de ontwikkelruimte beperkter is dan vandaag 

uit veel modellen blijkt. 

1.7. Industrie 

De tweede sector die bijdraagt aan de verzurende uitstoot, is de industrie, aldus 

de heer Grietens. Het belangrijkste aandachtspunt hier zijn de verbrandingspro-

cessen van fossiele energie omdat daarbij stikstof vrijkomt. De impact van de 

industrie is sowieso beperkter: qua emissie gaat het om ongeveer 20 procent, 

qua depositie om 6 procent. Als men de klassering toepast op de industrie valt 

geen enkel bedrijf in de rode klasse, wel een aantal in de oranje. 

 

Volgens de heer Grietens liggen de oplossingen voor de hand: het inzetten van 

beste beschikbare technieken om de emissie van stikstof te beperken, waarvoor 

heel wat onderzoek gebeurt. 

 

Volgend jaar start het nieuwe systeem van de permanente omgevingsvergun-

ning. De evaluatieprogramma’s moeten volgens de spreker rekening houden met 

deze problematiek. Er moet gezorgd worden voor een snelle omzetting van de 

BBT in de nieuwe vergunning. 

 

De BBL verwacht ten slotte goede resultaten van de kringloopeconomie met 

onder andere de warmtenetten. 

1.8. Landbouw 

De heer Grietens gaat in op de ammoniakuitstoot door de landbouwsector. 

 

  
 

Deze emissie nam gevoelig af tussen 2002 en 2008, maar sindsdien is er jammer 

genoeg een stabilisatie en zelfs opnieuw een stijging. Dat hangt samen met de 

beslissing dat de veestapel kon uitbreiden op voorwaarde van mestverwerking. 

De omvang van de veestapel is bepalend voor de ammoniakbijdrage van de 

landbouwsector. Als de veestapel gelijk blijft, zal men moeten investeren in 

technische maatregelen zoals emissiearme stallen. Dat kan via de installatie van 
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luchtwassers, al zijn die dan weer duur in onderhoud en verbruik. Ze moeten ook 

continu aanstaan en regelmatig gecontroleerd worden. 

 

De heer Grietens ziet nog mogelijkheden op het vlak van veevoeders, maar 

beperkter. Belangrijk is de ligging van een veeteeltbedrijf ten opzichte van een 

speciale beschermingszone. In tegenstelling tot NOx, dat heel lang in de 

atmosfeer blijft hangen en zich over duizenden kilometers kan verplaatsen, blijft 

ammoniak veel minder lang aanwezig en slaat veel sneller lokaal neer. De lokale 

impact is veel groter en dus is de ligging van het bedrijf van belang. 

1.9. Financiering 

De heer Wim Van Gils vindt dat men voor reconversie en emissiereductie vooral 

de sectorale instrumenten moet gebruiken: het Vlaams Landbouwinvesterings-

fonds en ecologiesteun. Er moet worden geïnvesteerd in generiek beleid, zowel 

BAU als BAU+. Voor Natuurpunt is het ook logisch om te investeren in specifieke 

maatregelen en de omschakeling naar nieuwe activiteiten. Hier telt het beginsel 

‘de vervuiler betaalt’. Als men vraagt om te focussen op bepaalde doelstellingen, 

kan die focus niet beperkt blijven tot de instrumenten van het natuur- en 

bosbeleid. 

 

De heer Van Gils herinnert zich dat dit al eerder gebeurd is met het gebiedsge-

richt beleid inzake grondwater. Daar werden zowel landbouw- als bedrijfsinveste-

ringen ingezet. 

 

De financiering van het herstelbeheer is momenteel nog niet geregeld, dat moet 

volgens de heer Van Gils wel gebeuren en op relatief korte termijn. Natuurpunt 

rekent op duidelijkheid vanwege de minister. 

 

Er zijn alternatieven, geeft de spreker nog mee. De Vlaamse Regering zit krap bij 

kas. Zoals aangegeven kan men de accijnzen op dieselwagens en de belastingen 

op bedrijfswagens verhogen. Dat zijn federale maatregelen, maar die zouden 

kunnen helpen als generieke maatregel en zouden voor een emissiereductie 

kunnen zorgen. De vergroening van de verkeersbelasting en de tarieven van de 

kilometerheffing op vrachtwagens zijn wel Vlaamse bevoegdheden. De heer Van 

Gils vindt dat Vlaanderen hier werk van moet maken. 

 

Als de algemene en de landbouwmiddelen niet volstaan om de reconversie van 

de landbouwsector te financieren, moet Vlaanderen eens naar het verleden 

kijken. De heer Van Gils wijst op het BOFAS. Deze saneringsopdracht kwam plots 

uit de lucht vallen voor de tankstations en daarom werd een fonds opgericht met 

bijdragen van de consument. Het heeft nu een budget van 36 miljoen euro per 

jaar. De landbouwsector kan zijn milieu- en economische kosten niet goed 

doorrekenen aan de consument. Dat is problematisch, maar kan niet op korte 

termijn worden aangepakt met een soortgelijk instrument. 

 

De heer Van Gils concludeert dat er nog veel werk aan de winkel is, zowel in het 

IHD- als in het PAS-proces. De natuur- en milieuorganisaties willen daaraan 

voortwerken. Dat moet gebeuren en er moet tempo in zitten. De heer Van Gils 

heeft de financieringsvragen geschetst vanuit de natuur- en milieuorganisaties. 

2. Bespreking 

De heer Herman De Croo gaat in op de densiteit van de neerslag in de nabijheid 

van de bron. Het lid vraagt zich af welke regel voor de kwalificatie wordt 

gehanteerd. 
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De heer Wim Van Gils verwijst naar een achtergronddocument van INBO en VITO 

waarin alle bronnen en deposities zijn opgelijst. De technische kant van de zaak 

staat hierin uitgelegd. 

 

Mevrouw Ingrid Lieten heeft een vraag over het herstelbeleid, dat in dit verband 

cruciaal is. Ze zou van de natuurorganisaties graag vernemen wat in hun ogen de 

kritische succesfactoren zijn. 

 

Volgens mevrouw Lieten vervullen de stroomgebiedbeheerplannen een 

belangrijke functie. Ze zou graag vernemen wat in die plannen de zwakke punten 

zijn. 

 

De heer Jelle Engelbosch heeft een vraag over de managementplannen. Hij 

verwijst naar de stelling van de natuurorganisaties dat er geld voor de 

beheerplannen moet zijn en dat voor het herstelbeheer momenteel nog niet in 

geld is voorzien. Hij vraagt zich dan ook af of het realistisch is een definitieve 

programmatische aanpak stikstof voorop te stellen voor 2018. Voor de 

instandhoudingsdoelstellingen in 2019 worden vastgelegd, zal de Europese 

Commissie een tussentijdse evaluatie doorvoeren. De heer Engelbosch vraagt 

zich af hoe realistisch de voorgestelde timing is. 

 

Verder gaat het lid in op de omschakeling naar nieuwe activiteiten en de 

verplaatsingen. Hij veronderstelt dat de natuurorganisaties het ermee eens zijn 

dat dit op bedrijfsniveau moet worden onderzocht. Er kan geen generieke 

beslissing over de reconversie worden genomen. Verplaatsingen of nieuwe 

activiteiten zijn niet voor elk bedrijf mogelijk. De heer Engelbosch streeft naar 

een realistische aanpak. Er moet een evenwicht tussen alle belangen worden 

gezocht. 

 

De spreker verwijst naar het principe ‘de vervuiler betaalt’, maar vraagt zich af of 

dat wel realistisch is. Met de problematiek gaan zware financiële gevolgen 

gepaard. Hij vraagt zich af hoe een evenwicht kan worden bereikt. 

 

De heer Lode Ceyssens vraagt de heer Van Gils om verduidelijking over de 

verschuiving van de DPAS naar 2018 in functie van de omgevingsvergunning. 

Daarnaast vreest het lid dat hij de heer Grietens verkeerd heeft begrepen. Het 

lijkt erop dat de heer Grietens veeleer voor intensieve veehouderij dan voor 

grondgebonden veehouderij pleit. Emissiearme stallen en aangepaste veevoeders 

vormen een oplossing voor de intensieve veehouderij. Voor de melkveehouderij 

zijn de mogelijkheden echter erg beperkt. Hij vraagt zich af de BBL de 

melkveehouderij ziet als een vervuiler die moet verdwijnen. 

 

Verder gaat de heer Ceyssens in op het betoog van de heer Van Gils die stelt dat 

de input vanuit de landbouwsector minimaal is en dat op bedrijfsniveau een 

aantal maatregelen kunnen worden genomen. Het gaat dan om verplaatsingen of 

om nieuwe activiteiten. De bedrijven die hiertoe in staat zijn, zullen die kans 

grijpen. Maar de heer Ceyssens heeft echter niets gehoord over de bedrijven 

waarvoor dit het einde betekent. Hij vraagt de heer Van Gils dan ook of hij voor 

elk bedrijf met een rode kleur een oplossing ziet. 

 

Mevrouw Ingrid Pira is tevreden dat BBL en Natuurpunt Vlaanderen hebben 

benadrukt dat het verkeer de grootste stikstofuitstoot veroorzaakt. Door enkel de 

nadruk op het gebiedsgericht en het vergunningsplichtig beleid te leggen, krijgen 

de landbouwers immers de indruk dat ze worden geviseerd. Dat is volgens 

mevrouw Pira een bijzonder kwalijke evolutie. In toekomstige communicatie 

moet hier beter op worden gelet. Het stikstofprobleem ligt niet enkel bij de 

landbouw. Aangezien iedereen het probleem heeft helpen creëren, moet ook 

iedereen helpen om het op te lossen. 
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Volgens mevrouw Pira zullen mensen hun gedrag pas veranderen indien ze zich 

niet geviseerd voelen. Ze haalt in dit verband het voorbeeld van het rekeningrij-

den aan. Dat wordt eerst voor vrachtwagens en pas later voor het personenver-

keer ingevoerd. De vrachtwagenchauffeurs voelen zich geviseerd. Psychologisch 

bekeken, is dat geen goede manier om naar een noodzakelijke gedragsverande-

ring te streven. De zaken moeten gezamenlijk worden aangepakt. 

 

Tot slot vraagt mevrouw Pira de BBL en Natuurpunt wanneer het herstelbeleid 

vorm kan krijgen en hoe dat zal gebeuren. 

 

De heer Bart Dochy vindt dat de heer Van Gils terecht heeft gewezen op het 

belang van de instandhoudingsdoelstellingen in het licht van de Europese 

afspraken en van de al lang bestaande richtlijnen. Politiek is echter ook keuzes 

maken. Die keuzes worden door de financiële mogelijkheden gestuurd. De 

Vlaamse overheid zit niet goed bij kas. De heer Dochy vraagt de heer Van Gils of 

hij bereid is ervoor te pleiten om de middelen voor het natuur- en milieubeleid 

naar de instandhoudingsdoelstellingen te richten en om daar prioriteit aan te 

verlenen. 

 

De heer Dochy vraagt tevens of de heer Van Gils, die tenslotte toch namens een 

middenveldorganisatie spreekt, het maatschappelijk verantwoord vindt dat heel 

Vlaanderen een dergelijke kost moet dragen om een economische activiteit 

gedeeltelijk af te bouwen. 

 

Tot slot heeft de heer Dochy nog een technische vraag. Slaan de verwijzingen 

naar maatregelen in verband met de veevoeders op de rantsoenen in de 

melkveehouderij, de samenstelling van de krachtvoeders of op de productieme-

thodes van de veevoeders? 

 

De heer Stefaan Sintobin stelt dat de Europese Commissie Vlaanderen een aantal 

verplichtingen oplegt met betrekking tot de instandhoudingsdoelstellingen. Het 

gevolg is dat een aantal bedrijven geen vergunning meer zal krijgen. Dat is niet 

de schuld van de landbouwers. Hoewel een en ander nog voor verbetering 

vatbaar is, blijkt uit de cijfers dat zij de afgelopen jaren al verschillende 

inspanningen hebben geleverd. 

 

De heer Sintobin merkt op dat het steeds weer over de financiering gaat. Zeker 

wat de landbouwers betreft, gaat het om de budgetten. De heer Sintobin vindt 

dat de sector niet verantwoordelijk kan worden gesteld voor de financiering. Hij 

is immers van mening dat de landbouw er voor de bevolking is. Een maatschappij 

kan niet zonder voeding. Het is dan ook de verantwoordelijkheid van de overheid, 

van de consument en van de hele maatschappij om de landbouwers te helpen 

compenseren. Het is voor hem onaanvaardbaar dat landbouwers te horen krijgen 

dat hun bedrijf wordt gesloten, dat ze geen vergunning meer krijgen en dat 

niemand zich daar iets van aantrekt. Hij vraagt Natuurpunt Vlaanderen en de BBL 

dan ook of zij de mening delen dat iedereen mee moet betalen om de instand-

houdingsdoelstellingen te bereiken. Volgens hem mag alles niet van een enkel 

beleidsdomein komen. In feite moet er financiering uit de algemene middelen 

komen. 

 

Mevrouw Tinne Rombouts verwijst naar de uiteenzetting. Er werd gesteld dat de 

vastgelegde doelen een minimum zijn. Betekent dit dat deze doelen oké zijn voor 

de natuur- en milieuorganisaties? Of komen er nog extra? 

 

De sterkste schouders moeten de zwaarste lasten dragen, stelt het lid. De 

kerngebieden zitten in natuurgebieden. Mevrouw Rombouts vraagt zich af of de 

organisaties daarachter staan. 
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Er zijn heel wat natuurbeheerplannen met doelstellingen per gebied opgemaakt. 

Er wordt gevraagd om de focus te verleggen naar de Europese doelen. Het 

maximale moet eruit worden gehaald. Hoe wordt dat aangepakt op de terreinen 

van de natuurverenigingen? Hoe zullen ze de partners ervan overtuigen dat het 

maximale eruit gehaald is? Hoe gaan ze dat motiveren? 

 

Is het herstelbeleid hetzelfde als het herstructureringsbeleid? Het principe ‘de 

vervuiler betaalt’ komt hier regelmatig naar voren. Wie is hier de vervuiler, 

vraagt het lid zich af. Wat wordt er specifiek mee bedoeld? 

 

De heer Wim Van Gils verontschuldigt zich omdat hij de term herstelbeleid niet 

heeft omschreven. Herstelbeleid betekent dat men in natuurgebieden maatrege-

len neemt zoals extra beheer of inrichting om het gebied sterker te maken, zodat 

het beter tegen de milieu-impact bestand is. Herstelbeleid is een cruciale factor in 

de PAS, omdat hiermee ontwikkelruimte wordt gecreëerd. Ontbreekt die schakel, 

dan kan dat veel minder gebeuren. 

 

Voor de kritische succesfactoren luidt de vraag: welke maatregelen zijn bruikbaar 

in welke gebieden? Op dat punt kan Vlaanderen gebruikmaken van het werk van 

de Nederlandse collega’s, al komen niet alle Vlaamse habitats in Nederland voor, 

maar dat is het minste van de problemen. 

 

De echte succesfactor wordt het financiële gedeelte, meent de spreker. Er moet 

extra beheer worden uitgevoerd en daar moet extra financiering voor worden 

gezocht. Als laatste punt moet het een goede plaats krijgen, zowel binnen de PAS 

als binnen de bestaande of toekomstige beheerplannen. Dat aspect was niet zo 

prominent in beeld toen de beheerplannen werden geconcipieerd in hun huidige 

vorm. 

 

De reden waarom de heer Van Gils stelt dat de DPAS niet in 2019 maar zelfs op  

1 augustus 2017 klaar moet zijn, is te vinden in de overgangsbepalingen zoals 

vastgelegd in het decreet van 9 mei 2014 tot wijziging van de regelgeving inzake 

natuur en bos.  

 

Deze overgangsbepalingen zijn bedoeld om de groene en oranje bedrijven uitstel 

te geven tot 1 januari 2019 (artikel 100 en 105, §2, eerste lid). De DPAS zou dan 

in werking moeten zijn zodat deze bedrijven bij het aanvragen van een 

hervergunning kunnen terugvallen op de DPAS. 

 

Concreet wordt in deze overgangsbepalingen over de hervergunningsaanvraag 

het volgende gezegd: 

– artikel 100 voegt een artikel in in het Milieuvergunningendecreet. Dit artikel 

stelt in §2, tweede lid: "Tussen de achttiende en twaalfde maand voor het 

verstrijken van de verlengde termijn kan de vergunninghouder een hernieu-

wingsaanvraag indienen, overeenkomstig artikel 18, §3."; 

– artikel 105 voegt een artikel in in het Omgevingsvergunningendecreet. Dit 

artikel stelt in §2, tweede lid: "Ten laatste de twaalfde maand voor het 

verstrijken van de verlengde termijn kan de vergunninghouder een verzoek 

tot omzetting van een vergunning van bepaalde duur naar een vergunning 

voor onbepaalde duur indienen, overeenkomstig artikel 388.". 

 

Bedrijven moeten dus volgens bovenstaande bepalingen tussen de achttiende en 

twaalfde maand voor het verstrijken van de verlengde termijn – welke loopt tot 1 

januari 2019 – een aanvraag indienen, met andere woorden tussen 1 augustus 

2017 en 1 januari 2018. Opdat de Vlaamse overheid deze aanvragen zou kunnen 

beoordelen in het kader van de DPAS, moet de DPAS dan natuurlijk al ter 

beschikking zijn, stelt de spreker. 
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Hoe realistisch is het principe ‘de vervuiler betaalt’? De heer Van Gils beseft dat 

het om zeer diffuse vervuiling gaat. Hij heeft wel alternatieven naar voren 

geschoven zodat het parlement kan nadenken over mogelijke inkomsten voor 

generiek en/of specifiek beleid. 

 

De heer Van Gils meent dat hij slecht geplaatst is om uitspraken te doen over 

individuele bedrijven. Hij gaat ervan uit dat er niet voor elk bedrijf een oplossing 

is die toestaat dat het bedrijf blijft draaien. Voor die bedrijven kan het VLIF niets 

doen. Men kan via het VLIF geen stopzettingsvergoeding betalen. Er is zeker een 

categorie die niet opgelost geraakt met het VLIF of met reconversie in het 

algemeen. Daar moet een andere oplossing voor komen. Natuurpunt vindt wel 

dat de sectoren ook zelf inspanningen moeten leveren. Er werd gevraagd naar de 

focus van Natuurpunt. Daar zijn afspraken over gemaakt en Natuurpunt zal die 

uiteraard nakomen. Natuurpunt verwacht van de andere sectoren ook een zekere 

focus, stelt de heer Van Gils. 

 

De stroomgebiedbeheerplannen zijn opgesteld als een getrapt systeem met een 

set aan basismaatregelen en schijven die daarbovenop komen. De maatregelen 

die noodzakelijk zijn voor de IHD, zitten in die extra schijven en zijn op die 

manier afhankelijk gemaakt van extra middelen die de administraties die de 

plannen hebben opgemaakt daarvoor vragen. In het regeerakkoord staat dat er 

daarvoor geen extra middelen zijn, maar die maatregelen moeten wel worden 

uitgevoerd, anders gaat de toestand van de habitats en soorten achteruit. Een 

groot deel ervan zijn prioritaire maatregelen. 

 

De administraties moeten stoppen met het naar elkaar verwijzen over wie wat 

moet doen en wie wat moet trekken. Dat moet worden uitgeklaard, beklemtoont 

de spreker. De organisaties worden daar van het kastje naar de muur gestuurd. 

De stroomgebiedbeheerplannen zijn in opmaak en de heer Van Gils gaat ervan 

uit dat dit nog rechtgezet wordt. 

 

De heer Van Gils legt uit dat het Agentschap voor Natuur en Bos een berekening 

gemaakt heeft over de kostprijs. Die kwam uit op 20 miljoen euro per jaar, maar 

zonder flankerend beleid, dus zonder herstructurering en zonder maatregelen 

voor landbouw, maar wel inclusief de kosten voor het Instituut voor Natuur- en 

Bosonderzoek die via een herstructurering van het INBO intussen zijn opgevan-

gen. Dat is geen onrealistisch beeld. De heer Van Gils voegt eraan toe dat er een 

interessante studie is gemaakt over de baten van Natura 2000 en van het IHD-

beleid. De commissieleden zouden die moeten lezen in dit kader, meent de 

spreker. 

 

Op de technische vraag over veevoeders moet de heer Van Gils het antwoord 

schuldig blijven. Hij heeft dit alleen vernoemd omdat hij van de experts vernam 

dat daar nog winst te rapen viel. Hoeveel en waar weet hij zelf niet. 

 

Dat de doelen een minimum zijn, is een wetenschappelijke vaststelling, stelt de 

heer Van Gils. Er is de afspraak dat wordt voortgewerkt met de huidige doelen. 

Er zijn afspraken over het omgaan met de soorten en er komt een evaluatie van 

de doelen. Dan kan hopelijk beter geschat worden hoe groot het probleem is en 

waar het zit. Dat zal zich, als iedereen zich aan de doelstellingen houdt, in deze 

legislatuur wellicht niet meer manifesteren, denkt de heer Van Gils. 

 

De zwaarste lasten zijn voor de sterkste schouders. De heer Van Gils verzekert 

de commissieleden ervan dat Natuurpunt en ANB de afgelopen maanden bijna 

uitsluitend bezig geweest zijn met de beheerplannen. Ze hebben continu 

onderzocht wat ze kunnen doen in functie van de IHD. Dat wordt binnenkort 

zichtbaar op een kaart. Hopelijk wordt in januari gestart met de management-

plannen 1.1. Er komt een kaart bij waarop te zien zal zijn welke gronden er zijn 
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en welke doelen er gealloceerd zijn en kunnen worden op die gronden. Als er dan 

vragen rijzen, zullen de organisaties met plezier antwoorden. 

 

De heer Erik Grietens schat grondgebonden landbouw hoger in dan de intensieve 

veehouderij, maar ook niet overal. Als het bedrijf in of nabij een speciale 

beschermingszone zit, dan moet het gebiedsgericht beleid spelen. Voor de 

grondgebonden landbouw zijn er meer mogelijkheden rond grondbeleid. 

 

Er zijn geen maatregelen rond mobiliteit in de PAS en de BBL vindt dat die er wel 

zouden moeten zijn. 

 

De heer Lode Ceyssens wijst erop dat melkveebedrijven zich vaak gevestigd 

hebben in de buurt van beekvalleien met weilanden. Het land wordt niet zo 

intensief gebruikt en de boeren leven in harmonie met de natuur. Dat is de 

realiteit. 

 

De heer Wim Van Gils beseft dat heel goed. Natuurpunt heeft ook koeien en 

krijgt ook brieven, en die zijn niet altijd groen. Als de ontwikkelruimte wordt 

verdeeld, zal er een debat ontstaan. Men zal voorrang moeten geven aan 

duurzame initiatieven. Grondgebonden landbouw is een discussiepunt dat 

Natuurpunt dan zal inbrengen. 

IV. Uiteenzetting landbouworganisaties 

1. Toelichting door de heer Piet Vanthemsche en de heer Hendrik 

Vandamme 

De heer Piet Vantemsche licht toe dat Boerenbond en ABS deze uiteenzetting 

samen hebben voorbereid. 

 

Deze hoorzitting laat de landbouworganisaties toe om het grote onbegrip en de 

onrust te vertolken die leeft bij de mensen die getroffen zijn door de maatregelen 

en die bijzonder hard aankomen. De heer Vantemsche wil nogmaals het 

eisenpakket van de landbouworganisaties benadrukken. 

 

Er is gezegd dat de landbouworganisaties dit beleid steunen. De heer   

Vantemsche benadrukt dat noch Boerenbond, noch ABS ooit vragende partij 

geweest zijn. Ze werden wel betrokken bij de discussie, ze hebben hun rol 

gespeeld, hebben geprobeerd de belangen van de landbouw zo goed mogelijk te 

verdedigen, maar zeer enthousiast zijn ze niet. 

 

De landbouw is verantwoordelijk voor 25 procent van de stikstofdepositie in de 

gebieden. De landbouw zit hier als enige sector en de landbouwbedrijven voelen 

zich dus geviseerd. De heer Vantemsche treedt Natuurpunt bij dat niet alleen de 

landbouwsector moet opdraaien voor de milieuproblemen in Vlaanderen. 

 

Boerenbond en ABS hebben gekozen voor overleg en dat was geen gemakkelijke 

weg, stelt de spreker. Er zijn moeilijke discussies gevoerd, zowel intern als met 

elkaar. De landbouworganisaties hebben vijf jaar geleden een intentieverklaring 

ondertekend met ANB, Voka, UNIZO en andere stakeholders bij het begin van het 

proces. Daarin stond het volgende: “De overheidspartners waken erover dat de 

voorgestelde maatregelen haalbaar en betaalbaar zijn en de bestaande 

activiteiten en bedrijven maximaal gevrijwaard worden.”. Dat was het engage-

ment van de overheid bij het begin van de discussie, geeft de spreker mee. 

 

De Vlaamse Regering en het Vlaams Parlement hebben op het einde van de 

vorige legislatuur een aantal beslissingen genomen. Dat waren voor Boerenbond 
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en ABS heel moeilijke momenten, omdat ze keuzes moesten maken over het al 

dan niet voortzetten van het overleg. Boerenbond, ABS, Voka en UNIZO zijn 

telkens samen opgetrokken en hebben drie keer documenten ingediend om aan 

te geven wat de bezorgdheden en desiderata waren. Dat was één pakket dat 

verdedigd wordt door alle economische actoren in Vlaanderen, aldus de heer 

Vanthemsche. 

 

Wat de brieven en de macro-impactanalyse betreft, merkt de heer Vanthemsche 

op dat de bewering dat hij paniek wil zaaien niet klopt. In december 2012 werd 

aan de Vlaamse Regering een impactanalyse gevraagd, zodat met kennis van 

zaken kon worden beslist. Uiteindelijk is die er gekomen, via geïndividualiseerde 

berekeningen werd de impact zichtbaar gemaakt. Het INBO, de VMM en VITO 

hebben daartoe samengewerkt, wat leidde tot een inschatting van de toekomst 

van een aantal landbouwbedrijven, en dat zowel op macro- als op microniveau. 

De Boerenbond en het ABS hebben geëist dat landbouwers daarover individueel 

zouden worden geïnformeerd. Het lot van individuele bedrijven is in het geding, 

en de mensen hebben recht op informatie over de impact van het beleid op hun 

bedrijf. Als die informatie er niet was gekomen, dan was er minder commotie 

geweest, maar dan hadden die mensen ook niet geweten wat hen te wachten 

staat, zo stelt de heer Vanthemsche. 

 

De landbouworganisaties hebben hun leden over de beslissingen geïnformeerd, 

via informatievergaderingen voor de rode en de oranje bedrijven. Wie denkt dat 

er een zachte manier bestaat om de mensen te informeren, moet weten dat die 

niet bestaat, aldus de heer Vanthemsche. Het gaat immers om het levenswerk 

van mensen dat wordt bedreigd. 

 

De heer Vanthemsche brengt de resultaten van de macro- en micro-

impactanalyse in herinnering aan de hand van onderstaande tabel. 

 

  
 

Wat de actuele habitats betreft, zijn er 42 rode bedrijven en 910 oranje; wat de 

zoekzones betreft, zijn er 135 rode bedrijven en 1420 oranje. Hij merkt op dat 

het op dit ogenblik slechts om informatie uit de analyse gaat, maar die heeft wel 

directe gevolgen voor de overgangsregeling. Oranje bedrijven die vandaag willen 

uitbreiden, krijgen dat moeilijk voor elkaar, want zij zullen de emissie met 30 

procent moeten verminderen. Het is dus erg belangrijk om zicht te hebben op de 

VPAS, om na te gaan welk haalbaar beoordelingskader voor die bedrijven 
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mogelijk is. Voor de rode bedrijven is in principe geen hernieuwing van de 

vergunning mogelijk, behalve de verlenging die in de regeringsbeslissing is 

opgenomen. 

 

De middenkolom van de tabel is het resultaat van een kalibratie-oefening die 

VITO heeft gemaakt. Dat betekent dat de zoekzones op basis van socio-

economische parameters zijn aangepast. Het resultaat is een totaal van 66 rode 

bedrijven. Het zijn er nog altijd 66 te veel, maar minder dan de 135 van 

vandaag, merkt de heer Vanthemsche op. 

 

De heer Vanthemsche is verbaasd over de vragen in verband met de begroting. 

Want bij de beslissing van de Vlaamse Regering van 23 april 2014 zit als bijlage 

een tabel die aangeeft dat de kostprijs van verplaatsingen 1,5 miljoen euro per 

bedrijf bedraagt. Als 135 bedrijven worden verplaatst, zal dat meer dan 200 

miljoen euro kosten. Hij stelt dat mensen niets aan die bedragen hebben; zij 

hebben nood aan zicht op de concrete toezeggingen voor hun bedrijf. 

 

De gevolgen van het beleid moeten duidelijk zijn en de overgangsperiode moet 

zo kort mogelijk zijn, aldus de heer Vanthemsche. Hij merkt op dat achter de 

cijfers bedrijven zitten die op een legale manier exploiteren, met legale 

uitbatingsvergunningen. De meeste boeren willen boer blijven. Daarom vraagt de 

heer Vanthemsche om maximaal te investeren in leefbare, rechtszekere 

oplossingen, met maatwerk voor de betrokken bedrijven. Voor de bedrijven 

waarvoor geen oplossing mogelijk is, moet een flankerend beleid voorhanden 

zijn. Een aalmoes kan niet, aldus de heer Vanthemsche. 

1.1. PAS volgens Boerenbond en ABS 

De PAS omvat alle economische activiteiten in Vlaanderen. Een totaalbeeld van 

de activiteiten is nodig bij het nemen van herstelmaatregelen voor die zones. De 

veehouderij alleen kan dat niet oplossen, aldus de heer Vanthemsche. 

 

De heer Hendrik Vandamme licht het eisenpakket toe. Hij stelt dat het is 

opgesteld aan de hand van gesprekken met getroffen landbouwers. Hij vraagt de 

correcte uitvoering van alle onderdelen van de regeringsbeslissing van 23 april 

2014, met inbegrip van de maatregelen op het vlak van natuur en van de 

maatregelen in uitvoering van het flankerend beleid. Rechtszekerheid is voor de 

landbouwers noodzakelijk. Mensen willen weten wat het voor hen betekent, en 

ook wat er voor hen als compensatie inzit als ze moeten stoppen. De landbouw-

organisaties steunen hen hierbij. Aangeboden oplossingen moeten worden 

gerealiseerd op basis van vrijwilligheid. Hij eist dat het geen eindeloos verhaal 

wordt, maar op een bepaald ogenblik definitief wordt afgerond. Een grondige 

socio-economische analyse van elk bedrijf, op basis van managementplannen, is 

nodig. 

 

Een snelle, duidelijke en realistische afbakening van de zoekzones is belangrijk 

om op korte termijn te weten waar men aan toe is, stelt de spreker. De sterkste 

schouders moeten de zwaarste lasten dragen. Volgens de heer Vandamme 

kunnen de milieubeweging en het ANB nog een inspanning leveren. Hij wil dat 

zeer snel de zoekzones worden herzien in gebieden waar veel rode bedrijven 

liggen, zoals in Limburg, de Noorderkempen, Midden-West-Vlaanderen, de 

Vlaamse Ardennen en de Voerstreek. 

 

De heer Vandamme vraagt om in een tweede fase de definitieve zoekzones af te 

bakenen, vertrekkend van een maximale allocatie van de doelen op de terreinen 

van de sterkste schouders en rekening houdend met de socio-economische 

optimalisatiewensen die door Boerenbond, ABS, UNIZO en Voka gezamenlijk op 

papier zijn gezet. 
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De heer Vandamme vraagt oplossingen op het individuele niveau. Maatwerk is 

essentieel. Het werk dat de VLM verricht, is een eerste stap. Hij herinnert eraan 

dat mensen dan ook nog altijd bereid moeten zijn om op de aangereikte 

oplossingen in te gaan. 

 

In de nota die samen met andere middenveldorganisaties is opgesteld, staat een 

zin die duidelijk maakt dat van de overheid wordt verwacht dat men rekening 

houdt met de socio-economische impact. In het Natura 2000-besluit staat ook 

een zinnetje dat zegt dat “in de delen van de zoekzone met de laagste actuele of 

potentiële natuurwaarde de afbakening kan worden aangepast op basis van 

socio-economische belangen.”. De heer Vandamme stelt dat dit een belangrijke 

zin is. In de nota van de middenveldorganisaties staat in dat verband dat de 

zoekzones zo moeten worden opgevat “dat er zo weinig mogelijk zoekzones van 

gevoelige habitats worden afgebakend binnen de reikwijdte van de stikstofneer-

slag afkomstig van landbouwbedrijven en andere bedrijven, en dat er zo weinig 

mogelijk zoekzones voor watergevoelige habitats worden geplaatst binnen de 

pompregels van grondwaterwinningen.”. 

 

Hij wijst ook op het feit dat bij de opmaak van de voorlopige PAS snel vooruit-

gang moet worden geboekt. Tegen midden 2015 moet dat gebeuren. Het 

beoordelingskader voor de vergunningsverlening in het kader van de voorlopige 

PAS moet worden aangepast om ruimte te kunnen creëren voor bedrijven die 

zich in de oranje zone bevinden. Want de spanwijdte is erg groot, van 3 tot 50 

procent – van zeer licht oranje tot zeer donker oranje, bijna rood –, wat vereist 

dat een onderscheid moet kunnen worden gemaakt bij de concrete interpretatie 

van de exploitatie op een bepaalde plaats. 

 

De procedure om vergunningen te verlengen ligt decretaal vast, en is goedge-

keurd via de wijziging van het Natuurdecreet op 9 mei 2014. De heer Vandamme 

is van mening dat bijsturing mogelijk moet zijn. De procedure moet vereenvou-

digd en verbeterd worden, zodat kan worden ingespeeld op concrete situaties. 

 

Wat het flankerend beleid betreft, kijkt de heer Vandamme in een eerste fase 

naar de rood ingekleurde bedrijven. In een tweede fase moet ook worden 

gekeken naar de bedrijven die lager zijn ingeschaald, maar hun toekomstper-

spectieven in gevaar zien wegens hun inschaling als oranje bedrijf, of zelfs omdat 

zij als groen bedrijf vlakbij de oranje zone liggen. 

 

Het is belangrijk dat het flankerend beleid over voldoende budget beschikt. In de 

discussie in de aanloop naar 23 april 2014 werd het bedrag van 200 miljoen euro 

genoemd. Regelmatig wordt verwezen naar het VLIF en naar investeringen die 

zouden moeten gebeuren in het licht van de vermindering van de stikstofdeposi-

tie. Het klopt dat een aantal investeringen kunnen worden ondersteund, maar 

volgens de heer Vandamme is het VLIF bedoeld voor generieke investeringen die 

zorgen voor een verduurzaming van de landbouw en voor snellere innovatie in de 

landbouw en in de toegepaste praktijken. Bovendien zal in de toekomst in het 

VLIF-budget worden gewerkt per blok en kan per blok een bepaald bedrag 

worden geïnvesteerd. Voor de heer Vandamme is het uit den boze om IHD-

doelstellingen te halen op de kap van het VLIF. 

 

De heer Vandamme sluit af met een aantal bedenkingen. Hij vraagt dat de 

Vlaamse volksvertegenwoordigers even stilstaan bij de kosten-batenanalyse en 

de inspanningen die verwacht worden van de sector voor de gewenste realisaties 

op natuurvlak. De Vlaamse landbouw is bij uitstek een familiale landbouw. De 

mensen die een brief met de code rood hebben ontvangen, volgen de hoorzitting 

achteraan in de zaal. Het is voor de heer Vandamme belangrijk dat de 

parlementsleden een gezicht kunnen kleven op de bedrijven. Vaak gaat het om 

mensen die pakweg vijf jaar bezig zijn. Door de brief die plots in hun bus viel, 
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zijn ze hun toekomstperspectief kwijt. Ze worden geconfronteerd met het nieuws 

dat hun bedrijf ten dode opgeschreven is. De heer Vandamme vraagt dat 

iedereen stilstaat bij deze realiteit. 

 

Hij is ervan overtuigd dat Vlaanderen recht heeft op een duurzame landbouw en 

op een duurzaam toekomstperspectief. Overal heeft men de mond vol van 

duurzaamheid, en een van de pijlers daarvan is het economische aspect, de 

leefbaarheid van een bedrijf dat zich engageert om op ecologisch en sociaal vlak 

een aantal verplichtingen na te komen. 

 

De landbouw heeft er absoluut geen boodschap aan indien men rond de pot blijft 

draaien. De landbouworganisaties hebben daarom medewerking verleend aan het 

versturen van de brieven. Ze konden wel inschatten dat er een serieuze impact 

op het terrein zou zijn, maar het is aan hen voorbijgegaan dat de landbouwers er 

op deze manier mee zouden worden geconfronteerd. 

 

De eindconclusie van de heer Vandamme is een oproep om het gezond 

boerenverstand te gebruiken bij de verdere afwikkeling van het dossier. 

2. Bespreking 

De heer Wilfried Vandaele stelt dat de krachtlijnen in het betoog van de heren 

Vanthemsche en Vandamme aanvaardbaar zijn. Iedereen kan zich vinden in het 

pleidooi voor meer rechtszekerheid en in de mate van het mogelijke ook voor het 

flankerend beleid. 

 

Hij vindt het goed dat werd bevestigd dat de fameuze brief mede op vraag van 

de landbouworganisaties werd verstuurd. Hij begrijpt dat de brief wat harder is 

aangekomen dan werd verwacht, en dat is jammer. 

 

De heer Vandaele begrijpt het standpunt dat de heer Vanthemsche heeft vertolkt, 

namelijk dat de mensen moeten weten waar ze aan toe zijn en dat de brief 

daarom te verkiezen valt boven nog meer onzekerheid. Ook hij is voor openheid 

en duidelijkheid. Er is echter ook de kanttekening dat VITO al heeft gekalibreerd 

en dat daaruit blijkt dat de helft van de rode bedrijven misschien al uit de 

kleurcode rood valt. Een aantal mensen is wellicht ten onrechte gealarmeerd, 

want voor hen kan het op het einde van de rit misschien nog meevallen. Het is 

spijtig dat dat een onderdeel is van de informatiecampagne. 

 

De heer Vandaele verwijst naar het pleidooi van de heer Vanthemsche voor 

overleg. Het lijkt hem de enige duurzame oplossing. De sprekers die werden 

gehoord, zullen er samen met de parlementsleden uit moeten geraken, liefst op 

een zo kort mogelijke termijn. 

 

De heer Bart Dochy veronderstelt dat de voorzitters van de landbouworganisa-

ties, net zoals de mensen van de VLM, via een soort hulplijn geconfronteerd 

werden met vragen van getroffen landbouwers. Hij wil ook van hen graag weten 

of ze zicht hebben op het aantal bedrijven dat contact heeft opgenomen en welke 

kleurcode ze hadden gekregen. Hij kan zich voorstellen dat er een aantal heel 

emotionele reacties geuit werden, telefonisch of tijdens de informatievergaderin-

gen. Hij wil weten of de landbouworganisaties daarop voorbereid waren, of ze 

daar een stramien voor hebben uitgewerkt, hoe ze daarmee omgaan. 

 

De heer Stefaan Sintobin trekt een algemeen besluit. Hij vermeldt ook dat een 

aantal opmerkingen al werden gemaakt bij de bespreking van het decreet. Zijn 

fractie onderschrijft de eisenbundel van de landbouworganisaties en hij merkt dat 

een aantal collega’s dat ondertussen ook doen. Het kan niet dat er geen 

rechtszekerheid komt op korte termijn. Het kan niet dat er geen toekomstper-
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spectief wordt geboden aan een aantal bedrijven. Er moet een herziening komen 

van de zoekzones. Er moeten oplossingen op individueel niveau worden 

aangeboden, stelt het lid. 

 

De heer Sintobin maakt duidelijk dat hij niet heeft gezegd dat de mensen niet 

geïnformeerd dienden te worden. Voor hem gaat het over de manier waarop het 

is gebeurd, vooral ten aanzien van de mensen met rode bedrijven. Hij vraagt dat 

iedereen zich probeert voor te stellen wat het moet zijn om als bedrijfsleider een 

dergelijke brief te ontvangen en het gezin aan de ontbijttafel te moeten 

meedelen dat ze er over een paar jaar mee moeten stoppen. Zeker wat die 

bedrijven betreft, was een face-to-faceaanpak beter en zeker menselijker 

geweest. 

 

Ook mevrouw Lydia Peeters ondersteunt het pleidooi van de landbouworganisa-

ties. De toestand leidt tot schrijnende situaties, zeker voor wie een brief met de 

code rood keeg. De brieven werden verstuurd op het moment dat heel wat 

landbouwers intensief bezig zijn met het bewerken van hun velden. Het is heel 

belangrijk dat de landbouwbedrijven meer duidelijkheid en meer rechtszekerheid 

krijgen. Het was een informatieve brief, maar toch hoort mevrouw Peeters dat 

heel wat landbouwbedrijven zich beraden om juridische stappen te zetten, net 

wegens de rechtsonzekerheid. 

 

Mevrouw Peeters vraagt om bijvoorbeeld eens stil te staan bij een bedrijfsleider 

die een brief met een code rood heeft ontvangen en een ernstig ongeval heeft of 

wordt geveld door ziekte. Zijn bedrijf blijft dan met de stempel ‘rood’ zitten. Als 

er een aantal werknemers zijn op dat bedrijf, brengt het heel wat mensen in een 

onzekere situatie. Vandaag is er geen pasklare oplossing voorhanden. 

 

Het lid was niet bekend met de bijlage bij het decreet van 23 april 2014 waaraan 

de heer Vanthemsche refereert, maar het bedrag van 1,5 miljoen euro per bedrijf 

lijkt haar heel aannemelijk. Als een integrale uitvoering wordt gegeven aan wat 

in april 2014 werd beslist, moeten ook de middelen er zijn en dat lijkt haar in 

deze tijden van economische laagconjunctuur niet evident. Wellicht moeten 

andere maatregelen getroffen worden. 

 

Mevrouw Peeters vraagt zich af wat de reacties zullen zijn indien blijkt dat 

landbouwers zich verenigen om juridische stappen te zetten. De brief is 

informatief en bevat geen beroepsmogelijkheden, maar naar de rechtbank 

stappen, kan altijd, bijvoorbeeld wegens de onzekerheid die wordt gecreëerd. 

 

Ze heeft een concrete vraag voor de heer Vandamme. Hij zei dat er voor de 

gebiedsanalyse nog bijkomend onderzoek dient te gebeuren. Uit de cijfers voor 

de provincie Limburg blijkt dat 264 bedrijven code oranje of code rood hebben 

gekregen. In de zoekzones zou het aantal kunnen oplopen tot 470 bedrijven. Ze 

wil graag weten of hij dat bedoelt met de bijkomende analyse. 

 

Mevrouw Ingrid Lieten stelt dat de vorige Vlaamse Regering een heel moeilijke 

oefening heeft gemaakt en heeft geprobeerd om een evenwichtig compromis te 

bereiken. Heel veel belangen die op het eerste gezicht tegengesteld waren, 

werden erin verzoend. Alles zal natuurlijk afhangen van hoe het compromis 

degelijk kan worden uitgevoerd, met respect voor alle bezorgdheden op de 

verschillende domeinen en voor alle elementen van het compromis die men 

vertaald wil zien in de praktijk. 

 

Het is haar fractie bijzonder genegen om alle kansen te grijpen om dat broze 

evenwicht te behouden. Ze stelt dat vaak wordt gerefereerd aan Europa en dat 

Europa een maatschappelijke verantwoordelijkheid weergeeft die iedereen deelt. 



191 (2014-2015) – Nr. 1  

  Vlaams Parlement 

37 

Bovendien zal er niets gerealiseerd worden als iedereen het probleem voor zich 

uit blijft schuiven en als er nu zou worden gestruikeld over de uitvoering. 

 

Het lid verwijst naar de randvoorwaarden die volgens de sprekers noodzakelijk 

zijn voor een goede uitvoering. Ze citeert een eerdere uitspraak van de heer 

Vanthemsche: “In december van dit jaar verwachten we van de Vlaamse 

Regering duidelijke antwoorden, een degelijk flankerend beleid en een voldoende 

groot budget om de getroffen bedrijven snel te helpen, en een hernieuwd 

engagement om de VPAS op te maken tegen midden 2015. Als de Vlaamse 

Regering daar niet in slaagt, is het proces gedoemd om te mislukken. In dat 

geval zal de Boerenbond zijn leden met alle mogelijke middelen verdedigen.”.  

 

Mevrouw Lieten noemt dit een duidelijke uitspraak en wil van de heer  

Vanthemsche vernemen of hij een voldoende groot engagement heeft gekregen 

van de Vlaamse Regering om alles op een correcte manier uit te voeren met 

respect voor de belangen van de boeren en met respect voor de natuurdoelstel-

lingen. Ze wil ook graag vernemen of het nog realistisch is om de VPAS tegen 

half 2015 te hebben en wat daarvoor de kritische succesfactoren zijn. 

 

De heer Michel Doomst vindt het heel belangrijk dat ook de lokale besturen 

geëngageerd worden in het proces. Hij wou van beide sprekers vernemen hoe zij 

dat zien. De lokale besturen worden geconfronteerd met de door Europa verplicht 

aan te duiden zones, maar op lokaal niveau is men niet van plan om het IHD-

proces langs de zijlijn op te volgen. 

 

De heer Bart Nevens beaamt dat de lokale besturen nog niet geïnformeerd 

werden over de brieven die de boeren hebben ontvangen. Hij stelt ook vast dat 

er verschillende processen aan de gang zijn, bijvoorbeeld ruilverkavelingen en 

bouwvergunningen voor nieuwe stallen. 

 

De heer Axel Ronse wil het standpunt van de twee sprekers horen over nieuwe 

vestigingen in de speciale beschermingszones. De getroffen bedrijven wisten niet 

waar ze aan toe waren. Het is dus volstrekt legitiem dat flankerend beleid wordt 

uitgewerkt en dat samen men hen wordt getracht om het collectieve probleem 

aan te pakken. Rechtszekerheid is belangrijk. Hij wil weten wat gebeurt met 

nieuwe vestigingsaanvragen. Die kunnen het probleem immers erger maken. 

 

Mevrouw Ingrid Pira herhaalt dat er alles aan moet worden gedaan om te 

voorkomen dat één groep in de maatschappij zich geviseerd voelt. Inzake stikstof 

is het heel belangrijk dat de boeren zich niet geviseerd voelen, dat ze niet het 

gevoel hebben dat zij als enige het milieuprobleem moeten oplossen, maar dat 

het met zijn allen wordt gedaan. 

 

Mevrouw Pira verwijst ook naar wat werd gezegd over het verduurzamen van de 

landbouw. Ze haalt de vaststelling aan dat de ammoniakemissies stagneren. Ze 

vraagt welke voorstellen er zijn om de emissies van de veeteelt te reduceren. De 

voedselketen moet worden verkort. Het is nodig om meer streekeigen gewassen 

te telen, wat een nieuwe opdracht is voor de landbouwsector. 

 

Mevrouw Valerie Taeldeman wijst erop dat veel Vlaamse volksvertegenwoordigers 

ook schepen of burgemeester zijn. In die hoedanigheid worden ze vaak 

aangesproken door landbouwers die recent een brief hebben ontvangen. De 

lokale stedenbouwkundige diensten of milieudiensten beschikken echter niet over 

concrete informatie over wie een code rood of oranje heeft gekregen. De lokale 

bestuurders willen die mensen tegemoetkomen en de nodige informatie 

verstrekken. Mevrouw Taeldeman zou graag de mening van de landbouworgani-

saties hierover kennen. 
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Mevrouw Tinne Rombouts heeft een vraag over de zoekzones. In de eisenbundel 

staat de vraag om snel tot realistische zoekzones te komen. Indien kan worden 

aangetoond dat in bepaalde gebieden de doelstellingen worden bereikt, kunnen 

de zoekzones worden ingeperkt. Het lid is vooral bezorgd over de snelheid, zeker 

indien de doelen eerst moeten worden bereikt voor de zoekzones worden 

aangepast. Welke mogelijkheden zijn er om de zoekzones sneller in te perken? 

 

Mevrouw Rombouts gaat ervan uit dat het de bedoeling is om op tamelijk korte 

termijn duidelijkheid te creëren in verband met de zoekzones. Ze heeft immers 

gemerkt dat veel bedrijven net vanwege de zoekzones een rode brief hebben 

ontvangen. Om die reden vraagt ze de aanwezigen om duiding. 

 

De heer Piet Vanthemsche merkt op dat de getroffen boeren de vergadering 

bijwonen. Het is volgens hem mogelijk om lang te discussiëren over de brieven. 

Het had menselijker gekund en de timing had ook beter gekund. Boerenbond 

vond het zeer belangrijk om de individuele boeren in te lichten. Als ze zijn 

ingelicht, wordt het mogelijk om hun belangen te verdedigen. Voordien was enkel 

geweten dat er een impact op de bedrijven zou zijn. Het was niet gekend om 

welke bedrijven het zou gaan of waar ze gelegen zijn. 

 

De heer Vanthemsche wijst er tevens op dat het volgens de initiële timing 

allemaal in juli 2014 had moeten gebeuren. Ten gevolge van een aantal 

administratieve complicaties is het later geworden. 

 

De heer Vanthemsche merkt op dat Boerenbond uiteraard contact heeft gehad 

met de getroffenen. In elke provincie is een algemene toelichtingsvergadering 

gehouden. Alle leden zijn in groep uitgenodigd. De vergaderingen met de oranje 

en de rode bedrijven zijn zeer emotioneel verlopen. Het onbegrip en de 

opstandigheid in de zaal was soms zeer groot, stelt de spreker. 

 

Boerenbond heeft tijdens al die vergaderingen uitgelegd waarom hij zich 

uiteindelijk bij dit compromis heeft neergelegd. Het is niet zo dat de bedrijven 

zonder het compromis geen problemen zouden hebben gekregen. Al bij de eerste 

vergunningsaanvraag zou de administratie verplicht zijn om een passende 

beoordeling te vragen. Op dat ogenblik zouden ze dan tegen het probleem 

opbotsen. 

 

De heer Vanthemsche verklaart dat Boerenbond de bedrijven zal blijven 

begeleiden en informeren telkens nieuwe elementen opduiken. Het is tevens de 

bedoeling de leden individueel bij te staan. 

 

Hij heeft een lang en moeilijk gesprek gehad met de actiegroep Ruimte voor 

Boeren. Hij heeft hen verzekerd dat elk regeringsvoorstel betreffende herstructu-

rering en financiering bij hen zal worden afgetoetst. 

 

De heer Vanthemsche vindt het belangrijk dat de rechtstreeks betrokken 

bedrijven aan de besluitvorming kunnen participeren. Dat zal voor hen en voor 

de betrokken overheden een moeilijk proces worden. 

 

Vervolgens gaat de heer Vanthemsche in op de vraag of Boerenbond de 

eventuele procedures van groepen landbouwers zal ondersteunen. Volgens hem 

zijn er twee mogelijkheden: discussiëren of procederen. Momenteel zit 

Boerenbond rond de tafel en probeert de organisatie het beste voor de bedrijven 

uit de brand te slepen. Indien dat niet voldoende zou blijken, zal Boerenbond de 

bedrijven met raad en daad bijstaan. 
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Volgens de heer Vanthemsche heeft mevrouw Pira uit de grafiek vooral afgeleid 

dat er een stagnering is van de ammoniakuitstoot. Volgens hem zijn de emissies 

van de landbouw de voorbije veertien jaar met 30 procent gedaald. 

 

Hij verwijst naar de duurzaamheidsnota van Boerenbond. Daar is drie jaar aan 

gewerkt. In de duurzaamheidsnota erkent Boerenbond het belang van de korte 

keten, van het consumentgericht boeren en van alternatieve landbouwsystemen. 

Dat neemt echter niet weg dat meer dan 90 procent van de mensen zijn voedsel 

in een supermarkt koopt. 

 

Verder merkt de heer Vanthemsche op dat Boerenbond de lokale besturen tracht 

te informeren. Dat is echter niet enkel een taak van Boerenbond. Andere 

overheden kunnen op dat vlak ook een rol spelen. 

 

Tot slot beantwoordt de heer Vanthemsche de vraag met hoeveel bedrijven de 

Boerenbond contact heeft gehad. Het gaat om ongeveer de helft van de rode en 

de oranje bedrijven. De vergaderingen werden steeds door meer dan honderd 

mensen bijgewoond. 

 

De heer Hendrik Vandamme gaat eerst in op de communicatie. De brieven 

hebben een grotere impact gehad dan eerst werd verwacht. Hij had zich aan veel 

commentaar verwacht. Het Algemeen Boerensyndicaat heeft zich geëngageerd 

om te participeren aan het overleg, dat al jaren aan de gang is, met de specifieke 

bedoeling om erger te voorkomen. De Habitatrichtlijn moet in Vlaanderen worden 

geïmplementeerd. Dat is geen gemakkelijke boodschap, zeker niet voor een 

publiek dat eigenlijk verwacht dat het ABS de boel opblaast. De heer Vandamme 

merkt op dat de aanwezigheid tijdens het overleg ertoe kan leiden dat de scherpe 

kantjes worden afgevijld. Hij weet dat de maatregelen een impact zullen hebben. 

Her en der worden juridische stappen gezet. Indien nodig, zullen die mensen 

ondersteuning krijgen, stelt de spreker. 

 

De opmerking van mevrouw Taeldeman dat de technische mensen op lokaal 

niveau vandaag al rekening houden met de inkleuring van zo’n bedrijf, heeft hem 

verrast. Blijkbaar weten ze niet goed wat ze moeten aanvangen met zo’n bedrijf. 

Uiteindelijk heeft die brief vandaag geen enkele juridische waarde. Dat moet heel 

duidelijk zijn. 

 

Mevrouw Valerie Taeldeman werpt op dat haar vraag enkel luidde wat het lokaal 

bestuur kan betekenen voor diegenen die met vragen zitten. 

 

De heer Hendrik Vandamme gaat ervan uit dat een bedrijf, zolang het IHD-

proces niet volledig is afgerond, nog altijd kan voortwerken. Een aantal zaken 

zijn intussen natuurlijk al beslist en decretaal vastgelegd. De einddata staan 

vermeld op de brieven. In ieder geval is het statuut louter informatief. 

 

De heer Vandamme apprecieert dat de lokale besturen, zoals de heer Doomst het 

stelde, niet zomaar langs de zijlijn zullen toekijken. Boerenbond en ABS zelf en 

hun leden laten niet na om lokale besturen te contacteren en te wijzen op de 

mogelijke problemen die zich kunnen voordoen op het terrein. In heel wat 

plattelandsgemeenten hangt er heel veel af van de werking van de landbouw, 

bijvoorbeeld het verenigingsleven en het landschapsonderhoud. Als er op dat vlak 

veranderingen gebeuren, zal dat merkbaar zijn in gemeenten. 

 

De heer Vandamme gaat nog in op het gemiddeld bedrag van 1,5 miljoen euro 

per bedrijf dat moet stoppen. De spreker meldt dat bedrijven al met hun concrete 

situatie bij ABS komen aankloppen. Het zijn bedrijven die drie jaar geleden hun 

vergunning hebben gekregen en die intussen gebouwd hebben. Die bedragen 
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lopen dikwijls hoger op dan 1,5 miljoen euro. Daarmee moet de Vlaamse 

overheid op termijn rekening houden. 

 

De gebiedsanalyse is inderdaad heel belangrijk om verder te kunnen gaan in het 

proces. Bij de opmaak van de managementplannen is het ontwikkelen van de 

methodiek heel belangrijk. In de eisenbundel staat dat duidelijkheid over de 

manier waarop een en ander zal gebeuren, absoluut nodig is, voordat hun 

participatie aan het verdere traject kan worden gegarandeerd. Het is belangrijk 

dat die duidelijkheid er op korte termijn komt, maakt de heer Vandamme 

duidelijk. 

 

Verder reageert de heer Vandamme graag op de opmerking van mevrouw Pira. 

Hij gaat ervan uit dat de landbouw die in Vlaanderen wordt bedreven, per 

definitie duurzaam is. De landbouw is familiaal van karakter. De korte keten is 

ingeburgerd bij heel wat mensen. Er wordt gerekend op het lokaal aankoopge-

drag van de Vlaamse consument. De slogan van VLAM luidt tegenwoordig ‘Lekker 

van bij ons. Nu meer dan ooit.’. Er bestaat interesse bij de consument. Dat belet 

niet dat mensen die bewust kiezen voor een grootschalige activiteit, eventueel 

gericht op export, ook de mogelijkheid moeten krijgen om hun activiteit verder te 

ontplooien. 

 

Hier en daar moeten er misschien ingrepen gebeuren in het kader van IHD, maar 

heel veel intensieve veehouderijen werken al met ammoniakemissiearme stallen. 

Daarom vraagt de spreker om bij de beoordeling van oranje bedrijven rekening 

te houden met al gedane inspanningen en daarin een differentiatie te plannen. 

 

In de presentatie van de milieubeweging heeft de heer Vandamme gemerkt dat 

er de voorbije jaren, van 2000 tot 2008, een sterke daling was van stikstofdepo-

sitie vanuit de landbouw. Er zijn vanuit de sector op dat vlak dus al serieuze 

inspanningen gebeurd, die niet onder de mat mogen worden geveegd. 

 

De heer Vandamme vermoedt dat de mensen van de 1700-lijn weinig emotionele 

vragen hebben gekregen. Hij denkt dat die mensen meestal bij de landbouwor-

ganisaties of Boeren op een Kruispunt terechtkomen. 

 

De medewerkers van Boeren op een Kruispunt leveren bijzonder goed werk, in 

alle mogelijke omstandigheden. De heer Vandamme uit zijn bewondering 

daarvoor. Maar ook ABS heeft een zeer groot empathisch vermogen. De 

bestuurders zijn zelf allemaal landbouwer. Ze kunnen zich zeer goed inleven in 

de situatie van individuele landbouwers die worden geconfronteerd met zo’n 

brieven. Het bestuur en de mensen die actief deelnemen aan het overleg met 

ANB en de milieubewegingen geven die boodschap ook altijd mee: stel u in de 

plaats van de mensen die daarmee worden geconfronteerd. Het is belangrijk om 

dat mee te nemen bij de verdere uitvoering van wat vandaag op tafel ligt. 

 

De heer Piet Vanthemsche gaat in op de vraag van mevrouw Lieten over de 

timing. Momenteel zijn de landbouworganisaties in gesprek met de VLM over de 

herstructureringsnota. Ze willen heel snel zicht krijgen op de VPAS, maar het 

regiebureau werkt momenteel aan de verschillende aspecten. De timing is 

inderdaad krap. De medewerkers van Boeren op een Kruispunt zeggen dat de 

psychologische druk die de getroffen mensen ervaren nog niet vaak gezien is. 

Het is dus van belang om snel te gaan en de timing te respecteren, ook vanuit de 

overheid. Het is heel moeilijk om hiermee om te gaan, vooral voor de individuele 

land- en tuinbouwers. Het minste dat men aan de overheid kan vragen, is om 

daar nu rekening mee te houden en om snel duidelijke antwoorden te geven. Zo 

kan een groot deel van de onzekerheid worden weggenomen. 
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De heer Hendrik Vandamme antwoordt op de vraag van de heer Ronse naar het 

opstarten van nieuwe bedrijven. Vandaag is dat niet zo evident. Zo’n bedrijf zal 

zich sowieso in de categorie onder de 3 procent moeten bevinden, want anders is 

het uitgesloten. 

 

Als mensen contact opnemen met een kredietinstelling voor een investering is 

een logische vraag van de kredietinstelling wat de stand van zaken is op 

vergunningsvlak. De volgende vraag die vandaag wordt gesteld, is welke 

kleurcode er stond op de brief de ze van de overheid ontvingen. Als het een rode 

kleur was, stopt het verhaal voor de kredietinstelling. Er is absoluut geen 

zekerheid dat het krediet dat zou worden toegekend, ook kan worden afgelost. 

Hetzelfde verhaal geldt voor bedrijven die oranje werden ingekleurd. Als iemand 

een bedrijf wil overnemen, zelfs van vader op zoon, wordt de kandidaat-

overnemer geconfronteerd met een gebrek aan financiële middelen om het 

bedrijf over te nemen. Dat zijn reële situaties als gevolg van het rondsturen van 

de brieven. 

 

Voor de heer Piet Vanthemsche is het heel duidelijk wat de inplanting van nieuwe 

bedrijven betreft. Aangezien nieuwe bedrijven in de oranje en rode zones alleen 

maar het probleem van de bestaande bedrijven vergroten, is hij daar tegen. Hij 

wil focussen op de verdere evolutie van de bestaande bedrijven. 

 

De heer Lode Ceyssens stelt dat de vraag naar rechtszekerheid voor diegenen die 

getroffen worden een constante was tijdens de hoorzitting. Hij heeft die vraag 

gehoord over de partijgrenzen heen. Dat mag niet vrijblijvend zijn. Hij stelt dan 

ook voor om een voorstel van resolutie in te dienen om die vraag te verankeren. 

Tinne ROMBOUTS, 

voorzitter 

Lode CEYSSENS, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

ABS  Algemeen Boerensyndicaat 

ANB  Agentschap voor Natuur en Bos 

BAU  business as usual 

BBL  Bond Beter Leefmilieu 

BBT  beste beschikbare techniek 

BOFAS  Bodemsanering voor tankstations 

DPAS  Definitieve Programmatische Aanpak Stikstof 

IHD  instandhoudingsdoelstelling 

INBO  Instituut voor Natuur- en Bosonderzoek 

KDW  kritische depositiewaarde 

NEC  national emission ceiling 

NOx  stikstofoxide 

PAS  Programmatische Aanpak Stikstof 

SBZ  Speciale Beschermingszones 

UNIZO  Unie van Zelfstandige Ondernemers 

VITO  Vlaamse Instelling voor Technologisch Onderzoek 

VLAM  Vlaams Centrum voor Agro- en Visserijmarketing 

VLIF  Vlaams Landbouwinvesteringsfonds 

VLM  Vlaamse Landmaatschappij 

VMM  Vlaamse Milieumaatschappij 

Voka  Vlaams netwerk van ondernemingen 

VPAS  Voorlopige Programmatische Aanpak Stikstof 


